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NOWY ROK PRZYWITA 
NAS PODWYŻKAMI
    W nowym roku trzeba liczyć się z wyższy- 
mi kosztami związanymi z utrzymaniem 
mieszkania. Droższe będą energia elektrycz- 
na, śmieci, 15-procentowy wzrost płacy mini- 
malnej również nie pozostanie obojętny dla 
rachunków (głównie wyższe koszty sprząta- 
nia i ochrony). Eksperci szacują, że miesięcz- 
ne koszty utrzymania przeciętnego gospo- 
darstwa domowego mają wzrosnąć nawet         
o kilkadziesiąt złotych.
   Co zdrożeje i jak wpłynie to na opłaty za 
mieszkanie?  Czytaj na stronach 3 i 8. 

WSZYSTKO 
O PRZEKSZTAŁCENIU
    

    Co z bonifikatą w 2020 roku?  Co muszą 
zrobić właściciele mieszkań wyodrębnio- 
nych, a co Ci z własnościowym spółdziel- 
czym prawem (tu akurat odpowiedź jest pro- 
sta i krótka: NIC).  W naszym materiale stara- 
my się rozwiać wątpliwości i wyjaśnić bieżącą 
sytuacją dotyczącą przekształcenia użytko- 
wania wieczystego we własność. 
    Nie marnuj niepotrzebnie czasu w Urzędzie 
Dzielnicy, gdzie kolejki są większe niż na 
poczcie przed świętami. Przeczytaj co robić 
w M6. Strona 6.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.      
Najbliższe dyżury redakcyjne:  13 stycznia oraz     
3 lutego  o godz. 19.00 w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6  ukaże się 26 lutego.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel . 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; Pogotowie Alarmu Pożarowego: 603 523 664, 
konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Zarząd MSM „Energetyka” od wielu lat prowadzi starania w celu 
uregulowania stanu prawnego gruntów osiedla Sadyba na rzecz ich 
faktycznych użytkowników.
   Uiszczane przez osiedle coroczne opłaty z tytułu użytkowania 
wieczystego oraz podatek od nieruchomości gruntowych obejmują 
również działki zajęte pod budynki stanowiące własność m. st. 
Warszawy, zarządzane przez Dzielnicę Mokotów. Jest to działka 
o powierzchni 4017 mkw na której znajduje się Przedszkole nr 299 
„Bernardyńskie Krasnale” oraz działki o powierzchni 3932 mkw, na 
których znajduje się boisko Zespołu Szkół nr 59. 
    Już w 2002 r. wydawało się, że sprawa zbliża się do pozytywnego 
końca, gdyż władze Dzielnicy Mokotów podpisały z Zarządem spół- 
dzielni porozumienie o zamianie gruntów. W zamian za trzy działki 
o łącznej powierzchni 7949 mkw MSM „Energetyka” miała otrzymać 
dwie działki w rejonie ul. Korczyńskiej o łącznej powierzchni 8186 
mkw, które dzierżawiła na parking dla mieszkańców. Niestety porozu- 
mienie nie zostało zrealizowane, a część działki pod parking została 
przez miasto zwrócona spadkobiercom byłych właścicieli. 
    W poprzednich latach, gdy opłaty za użytkowanie wieczyste gruntu 
były znacznie niższe, wydatki te nie były znacząco odczuwalne przez 
osiedle i mieszkańców. Natomiast po wypowiedzeniu przez samorząd 
od 2017 r. dotychczasowej opłaty za grunt i wprowadzeniu nowej, 
praktycznie dwukrotnie wyższej wartości na podstawie wyceny doko- 
nanej przez rzeczoznawców majątkowych, spółdzielnia zintensyfiko- 
wała działania w sporze z Urzędem Dzielnicy o zapłatę - zwrot pono- 
szonych wydatków.
   Rozważana była ewentualna możliwość zwrotu miastu ww. działek  

i pozbycia się kosztów. Jednak mimo zgody Rady Osiedla Sadyba nie 
zdecydowano się na takie rozwiązanie, gdyż zbycie majątku przez 
spółdzielnię wymaga zgody Walnego Zgromadzenia Członków. 
Potrzeba do tego uchwały podjętej w obecności 1/20 liczby członków  
(około 1000 mandatów), co jest niemożliwe w sytuacji kiedy od lat nie 
można zgromadzić 1/40 niezbędnej do zmiany Statutu. 
    Wielokrotne próby porozumienia się z kolejnym władzami Mokotowa 
nie przynosiły efektów. Ostatnia podjęta w tym roku również zakoń- 
czyła się odmową zwrotu kosztów przez dzielnicę. Stało się to w sytua- 
cji, gdy ten sam Urząd podwyższył znacząco wysokość opłaty za użyt- 
kowanie wieczyste. Obecnie sprawa toczy się przed Samorządowym 
Kolegium Odwoławczym.
     Na uwagę zasługuje fakt, że w podobnej sytuacji jednej ze spółdziel- 
ni na Pradze Północ dyrektor przedszkola uzyskała pełnomocnictwo 
od byłej Prezydent m. st. Warszawy do zawarcia umowy dzierżawy 
gruntu zajętego przez przedszkole i uzyskuje zwrot kosztów. Niestety, 
przyjęcia takiego rozwiązania dzielnica Mokotów odmówiła.  W takiej 
sytuacji MSM „Energetyka” nie miała innego wyjścia, jak złożenie  w są- 
dzie dwóch pozwów o zapłatę, gdyż uważamy za nieuczciwe wykorzy- 
stywanie członków naszej spółdzielni przez samorząd prowadzący 
obie placówki. Roszczenie nasze obejmuje okres 2016-2018 i wyliczo- 
ne jest na poziomie starej wysokości opłat. Liczymy na pozytywne dla 
mieszkańców wyroki, ale trzeba mieć na uwadze, że w przypadku 
przegranych przez spółdzielnię spraw odwoławczych od podwyżek 
przed SKO i sądem, koszty związane z tymi gruntami mogą być 
wyższe.

Sprawa gruntów pod placówki oświatowe 
na Sadybie w sądzie

Piotr Kłodziński
Prezes Zarządu MSM „Energetyka”

fo
t.
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WŁADZE MIASTA W NAJBLIŻSZYCH DNIACH PODNIOSĄ CENY ZA ODPADY. 
FIRMY WYWOŻĄCE ODPADY ZACZYNAJĄ EGZEKWOWAĆ SEGREGOWANIE 

Śmieci - będzie drogo, 
a bez segregowania jeszcze drożej

 Jeśli miejscy radni zaakceptują podwyżki 
opłat za wywóz odpadów (głosowanie              
w tej sprawie zaplanowano na 12 grudnia), 
a firmy wywożące śmieci zaczną 
egzekwować ich segregowanie, to obecne 
problemy przepełnionymi altanami,          
staną się przy tym drobnostką.  

   O tym, że to nieuniknione, pisaliśmy w M6 
już na początku roku. Ale skala zapropono- 
wanych podwyżek za wywóz odpadów zasko- 
czyła nawet nas. Zmiana dotyczy i kwot, i - co 
budzi największe kontrowersje - sposobu nali- 
czania opłat. Dla zabudowy wielorodzinnej 
miasto wprowadzi opłaty według  powierzch- 
ni lokali mieszkalnych. 
Stawki miesięczne 
będą degresywne. 
W lokalach do 60 
mkw – 1,20 zł za 
mkw. Za każdy 
metr powyżej 60 
mkw do 120 mkw  
– 0,88 zł/mkw. Za 
każdy metr powy- 
żej 120 mkw – 0,56 
zł/mkw. 
   Jak to będzie wy- 
glądać w praktyce? 
Rodzina 4-osobowa 
(i większa), mieszkają- 
ca w mieszkaniu o 
pow. 40 – 79 mkw dziś 
płaci 37 zł miesięcznie. Po zmianie będzie to 
48-88 zł, w zależności od metrażu. Rodzina 
dwuosobowa, mieszkająca w mieszkaniu 30- 
-45 mkw obecnie płaci 19 zł. Po zmianie bę- 
dzie płaciła 36-54 zł. Ale to nie wszystko, bo 
mowa o stawkach za śmieci posegregowane. 
Brak segregacji może skutkować podwoje- 
niem powyższych opłat. 
  Propozycja władz miasta musi zyskać 
akceptację   radnych. Decyzja na ten temat 
była w porządku obrad Rady Miasta 12 grud- 
nia, czyli po oddaniu numeru do druku. 
   Z podwyżkami należało się liczyć, bo War- 
szawa ma jedne z niższych opłat w kraju. NIK 
informuje, że w latach 2018-2019 ponad 60 
proc. gmin zdecydowało się na podwyżkę. 
Tylko w metropolii warszawskiej zrobiły to 
już wszystkie z wyjątkiem Karczewa, a nie- 
które szykują się już do kolejnych podwyżek. 
Powody? Wyższa opłata marszałkowska za 
składowanie śmieci, kosztowny system selek- 
tywnej zbiórki odpadów, ale też droższa ener- 
gia i rosnąca płaca minimalna.  W dość dosad- 
ny sposób wyjaśnia to wiceprezydent miasta 
Michał Olszewski. - Powtarzamy tylko jedną 

rzecz: na rachunku na końcu musi być 925 
mln zł, bo tyle będziemy musieli zapłacić za 
odpady w 2020 r. W tym roku koszty wyniosą 
ok. 850 mln zł, a dochód będzie na poziomie 
350 mln zł - stwierdził w wywiadzie dla Dzien- 
nika Gazety Prawnej. 
   Drugi aspekt podwyżek wynika z noweli- 
zacji przepisów wprowadzających obowią- 
zek selektywnej zbiórki odpadów, co jest po 
prostu kosztowniejsze. Skutkiem niewypeł- 
niania tego obowiązku będzie konieczność 
zapłaty dwukrotności stawki podstawowej 
(tak przyjęła Warszawa, dopuszczalna w usta- 
wie maksymalna stawka to czterokrotność). 
Tu od początku kontrowersje budzi efektyw- 
na możliwość realnego egzekwowania przepi- 
sów w blokach bez wprowadzania odpowie- 

dzialności zbiorowej. 
Cały czas nie ma ja- 
snych informacji, 
jak to będzie doce- 
lowo wyglądać, ale - 
jak ostatnio infor- 
mowała Gazeta Sto- 
łeczna - możliwy 
przedsmak egzek- 
wowania segrego- 
wania odpadów 
poznali mieszkańcy 
Ursynowa. Zamiast 
zabrać zawartość 

kontenera firma Suez 
odpowiedzialna za wy- 
wóz zostawiła… naklej- 

kę z napisem „Uwaga! Nie odebrano z powo- 
du zmieszania różnych frakcji odpadów”. Ma 
to miejsce w przypadku, gdy np. w papierze 
znajdą się zużyte chusteczki, czy tłusty pa- 
pier. Inne naklejki wyjaśniają pozostawienie 
śmieci „odpadami spoza systemu” - takiego 
komunikatu można się spodziewać, gdy 
ktoś zostawi np. lodówkę, lub elektrośmieci, 
albo wrzuci do kontenera gruz. O ile w pierw- 
szym przypadku kontener zostanie opróżnio- 
ny, gdy będzie odbiór odpadów zmiesza- 
nych, to w drugim przypadku trzeba się 
liczyć, że nikt go nie odbierze, dopóki odpady 
nie zostaną   właściwie poselekcjonowane. 
Jednocześnie każda informacja o złym segre- 
gowaniu zostaje przez firmy przesłana do 
miasta. Stołeczny ratusz nie wypiera się ta- 
kich rozwiązań, a naklejki określa „elementem 
działań informacyjno-edukacyjnych”. Sporo 
mówi jednak fakt, że do używania naklejek 
zobowiązały się wszystkie firmy, które w 
ostatnim czasie podpisały z Warszawą umo- 
wy na odbiór śmieci.
   Najbardziej problematyczny w tej propo- 
zycji wydaje obarczenie administratorów ko- 

niecznością pilnowania, czy mieszkańcy wła- 
ściwie segregują, czy wręcz śledztwami w po- 
szukiwaniu właściciela starego telewizora po- 
rzuconego w altanie na śmieci.
    Sprawa z naklejkami jest zapewne wstępem 
do nakładania podwójnych stawek na tych, 
którzy nie dbają o odpowiednią segregację. 
Odpowiedzialność ma być zbiorowa, co po- 
twierdził prezydent Warszawy Rafał Trza- 
skowski, wskazując, że przepisy ustawy śmie- 
ciowej każą obciążać karną taryfą cały blok 
czy kamienicę.

     W SKRÓCIE

✦ Dyżury członków Rady  Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek miesiąca 
dyżuruje członek Rady Nadzorczej. 
Dyżur odbywa się w siedzibie spół- 
dzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A               
w godzinach 16.30-18.00. Pierwsze             
w 2020 roku dyżury pełnić będą                      
7 stycznia - Zbigniew Kozłowski, oraz                 
4 lutego - Krystyna Reszczyńska.

✦ Sprawdzą sprawozdanie finansowe
MSM „Energetyka” wybrała firmę AMS 
Audytor do corocznego badania sprawo- 
zdania finansowego spółdzielni przez 
biegłych rewidentów. Firma będzie 
badać sprawozdania przez najbliższe 
trzy lata. 

✦ Kolejna zmiana kierownika na 
Stegnach Północ
Od 1 grudnia funkcję p.o. kierownika 
administracji osiedla Stegny Północ 
pełni Jarosław Kulawiak. Rada Osiedla 
Stegny Północ była przeciwna przedłu- 
żeniu wygasającej umowy z dotychcza- 
sowym kierownikiem, a ogłoszonego 
konkursu nie udało się rozstrzygnąć.  
To już czwarty kierownik w administracji 
przy Czarnomorskiej w ciągu ostatnich 
czterech lat.

✦ Wolne lokale usługowe
Osiedla dysponują wolnymi powierzch- 
niami przeznaczonymi na działalność 
usługową. Aktualnie lokale do wynajęcia 
są na osiedlach Bernardyńska: 53 oraz 
54 mkw na XIII p.i 126 mkw na parterze;  
Sielce: trzy lokale w nowym budynku 
przy Zwierzynieckiej 6 (123, 102 i 58 
mkw); Sadyba - 34 mkw zlokalizowany 
przy ul. Przy Bernardyńskiej Wodzie 7; 
Stegny Południe - 9,5 mkw przy Maltań- 
skiej 1, Stegny Północ - 41 mkw przy 
Czarnomorskiej 17A oraz Stegny Rożek 
- 72 mkw w pawilonie przy Burgaskiej 2. 
Szczegółowe oferty na stronie interne- 
towej spółdzielni i w administracjach 
osiedli. 

Takie naklejki zastali mieszkańcy bloków przy 
ul. Teligi na Ursynowie. Źr. haloursynow.pl

opr. red.

red.
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BERNARDYŃSKA
  Rada Osiedla zaakceptowała zmianę stru- 
ktury organizacyjnej administracji oraz za- 
twierdziła plan gospodarczy na 2020 rok,           
w tym plan remontów. RO ponadto pozytyw- 
nie zaopiniowała wniosek o przedłużenie na 
kolejny rok umowy na konserwację instalacji 
elektrycznej z dotychczasowym wykonawcą.  
   Kończą się prace remontowe zaplanowane 
na 2019 r. W trakcie są prace: naprawa 
hydrolizolacji opaski oraz awaryjne uszczel- 
nienie tarasu w budynku Bernardyńska 2, 
montaż budek lęgowych dla ptaków w bu- 
dynkach Bernardyńska 1A i 2, wymiana znisz- 
czonej tablicy elektrycznej w pawilonie Ber- 
nardyńska 25. Administracja rozpoczęła po- 
stępowanie dotyczące  naprawy elewacji usz- 
kodzonej przez ptaki w budynkach Bernar- 
dyńska 1A, 2,3, 5 i 13 – osiedle wystąpiło do 
firmy ubezpieczeniowej o odszkodowanie. 
   Prowadzone są uzgodnienia z RDN Bernar- 
dyńska 1a, 13 i 17 dotyczące budowy altan 
śmietnikowych w przyszłym roku.  
  Z kolei w ramach prac ogólnoosiedlowych 
wykonany został, m.in., montaż czterech sto- 
jaków na rowery przy budynku Bernardyńska 
1A, naprawa chodnika uszkodzonego przez 
korzenie drzewa na placu zabaw, zaś na 
wniosek mieszkańców budynku Bernardyń- 
ska 17 administracja ustawiła ławeczkę par- 
kową. Ponadto zakończył się montaż instala- 
cji światłowodowej w budynkach osiedla .
  Administracja posiada wolne miejsca po- 
stojowe wyposażone w blokadę parkingową 
do wynajęcia – kontakt z biurem AO.   
  Mieszkańcy otrzymali rozliczenie kosztów 
centralnego ogrzewania za sezon grzewczy 
2018/2019. Samorząd wraz z administracją 
wzięli udział w akcji Świąteczna Paczka pro- 
wadzonej na rzecz potrzebujących mieszkań- 
ców osiedla (więcej o akcji na stronie 8).

IDZIKOWSKIEGO
   Plan gospodarczy na rok 2020 został za- 
twierdzony przez Radę Osiedla 28 listopada. 
Dobiegają  końca  ostatnie  prace  w ramach 
funduszu remontowego. 
   W najbliższych dniach mieszkańcy otrzy- 
mają roczne rozliczenie za dostarczane do 
mieszkań media. W ostatnim czasie nastąpiło 
podłączenie do sieci poprzez liczniki dwukie- 
runkowe instalacji fotowoltaicznej w siedmiu 
budynkach.
   Wobec dużych zastrzeżeń do współpracy            
z  firmami odpowiedzialnymi za wywóz odpa-  
dów wspólnie z przedstawicielami osiedla Sa-  

dyba przeprowadzono spotkanie z osobami     
z Wydziału Ochrony Środowiska dla Dzielnicy 
Mokotów. Na spotkaniu omówiono wszystkie 
problemy dotyczące śmieci. Efektem spotka- 
nia był wspólny przegląd osiedla pod kątem 
nieprawidłowości w wywozie nieczystości tj. 
brak wyposażenia altanek w odpowiednie po- 
jemniki, brak wywozu odpadów zielonych 
oraz nieterminowość odbioru gabarytów.
  10 grudnia w pomieszczeniu przeznaczo- 
nym docelowo dla seniorów odbyło się spot- 
kanie, podczas którego przy kawie lub herba- 
cie można było własnoręczne wykonać pre- 
zenty dla bliskich: naturalne kosmetyki lub ła- 
migłówkę dla wnuków. Celem spotkania było 
również poznanie potrzeb seniorów, propo- 
zycji ewentualnych zajęć oraz pilotażowe za- 
jęcia integracyjne seniorów i najmłodszych.
   Osiedle, tradycyjnie już, planuje spotkanie 
sylwestrowe na które zaprasza wszystkich 
mieszkańców.

SADYBA
     W grudniu w toku jest szereg prac remonto- 
wych. Trwają: remont klatek schodowych               
w budynku Przy Bernardyńskiej Wodzie 9, wy- 
miana drzwi korytarzowych i do pomiesz- 
czeń zsypowych w budynku Konstancińska 
7B, a także wykonanie instalacji oddymiania 
w budynkach Konstancińska 5A i 9. Ponadto 
prowadzony jest I etap modernizacji insta- 
lacji elektrycznej w budynku Konstancińska 
3B. Administracja prowadzi wymianę wodo- 
mierzy w 16 budynkach na wodomierze z mo- 
żliwością odczytu radiowego.
     Na osiedlu trwa dostosowanie istniejących 
ciągów komunikacyjnych do przepisów dróg 
p. poż. Prace obejmują ulice Urle, Przy Bernar- 
dyńskiej Wodzie, Korczyńska. W trakcie jest 
również modernizacja zewnętrznego oświet- 
lenia ogólnoosiedlowego (Korczyńska 13, 
Przy Bernardyńskiej Wodzie  5 i 9).
    W listopadzie zakończono i odebrano prace 
w zakresie wymiany zaworów podpionowych 
z.w., c.w. i cyrkulacji wraz z założeniem śru- 
bunków w budynku Konstancińska 1. Admini- 
stracja wybudowała altanę śmietnikową w są- 
siedztwie budynków Korczyńska 8, 10 oraz 
Przy Bernardyńskiej Wodzie 1, 1a, 3, 7, 11.  
Jeszcze w październiku administracja zakoń- 
czyła wymianę pionów deszczowych z azbe- 
stu na PCV w budynkach: Bonifacego 74, 89, 
Konstancińska 7A, Korczyńska 4 oraz Sobie- 
skiego 62.
   Dział konserwacji zieleni posadził na terenie 
osiedla 77 drzew z decyzji WOŚ, a w przygo- 
towaniu są nasadzenia 23 kolejnych drzew. 
Przeprowadzany jest przegląd drzewostanu 
pod kątem bezpieczeństwa.

SIELCE
  Remonty na terenach osiedla dobiegają 
końca - odebrany został wyremontowany 
tzw. dolny ciąg pieszo-jezdny z nowym oświet- 
leniem. Pozostały jeszcze do wykonania na 
przyszły rok niektóre przejazdy i miejsca po- 
stojowe oraz monitoring osiedlowy. Admini- 

stracja kończy inne rozpoczęte prace remon- 
towe, takie jak: wymiana wodomierzy w 32 
budynkach oraz przeglądy przewodów wenty- 
lacji i instalacji gazowych wykonywane co- 
rocznie w czwartym kwartale. Natomiast pię- 
cioletnie przeglądy instalacji elektrycznych        
w lokalach mieszkalnych i na częściach wspól- 
nych zostały zakończone.
    Na posiedzeniu plenarnym Rady Osiedla           
5 grudnia uzgodniono i zatwierdzono plan 
gospodarczo–finansowy na 2020 r. W planie 
przewidziano remonty na kwotę 3,88 mln zł  
obejmujące 3,26 mln zł na remonty budyn- 
ków mieszkalnych oraz remonty na terenach 
osiedla po wschodniej stronie ulicy Czernia- 
kowskiej za kwotę 600 tys. zł.  
   Wcześniej Rada Osiedla podsumowała wyko- 
nanie planu gospodarczo–finansowego za 
trzy kwartały br. Stwierdzono kilka opóźnień 
w pracach remontowych, które będą nadrabia- 
ne w ostatnim kwartale, lub zostały przesu- 
nięte do wykonania w przyszłym roku. Do 
wykonania pozostały: remont klatek schodo- 
wych w budynku Gierymskiego 5, remonty 
wejść i budowa pochylni dla osób niepełno- 
sprawnych w budynkach Sielecka 57 i Stępiń- 
ska 36/46, wymiana drzwi korytarzowych na 
ppoż. w budynku Czerniakowska 42, remon- 
ty loggii w Zwierzynieckiej 3 i Sobieskiego 
114, a także zagospodarowanie skweru i mon- 
taż nowych urządzeń na placu zabaw.

STEGNY POŁUDNIE
    Trwa wykonywanie dokumentacji projekto- 
wej przyłączy wodociągowych dla budynków 
przy ul. Korsykańskiej 1, 3, 5, 7, ul. Marsyl- 
skiej 5, 7, ul. Sardyńskiej 1, 3, ul. Egejskiej 11, 
ul. Iberyjskiej 4, 5, 6, 7, ul. Nicejskiej. W toku 
jest montaż systemu monitoringu w budynku 
Korsykańska 1.
  Zakończono remont balkonów i loggii w dzie- 
więciu budynkach oraz remont komór zsypo- 
wych w budynku przy ul. Marsylskiej 7. Ponad- 
to przeprowadzono modernizację pięciu wę- 
złów cieplnych w budynkach mieszkalnych 
przy Kartaginy 1, Nicejskiej 1, Korsykańskiej 1, 
Katalońskiej 3. Zakończyła się wymiana insta- 
lacji gazowej w budynkach Iberyjska 6 i 7.
  Dział zieleni w ostatnim czasie posadził aż 
118 drzew - w tym młody zimozielony mate- 
riał szkółkarski. Wykładano rabaty z krze- 
wami i drzewami oraz zrębkami drzewnymi. 
Dokonywano cięć pielęgnacyjnych drzew. 
Kontynuowane były nasadzenia krzewów, po- 
prawiono także ogrodzenia krzewów i opali- 
kowanie drzew. Uzupełniono skrzynie oraz 
piach w budynkach przed rozpoczęciem sezo- 
nu zimowego. 
    7 grudnia administracja i grupa mieszkań- 
ców Nasze Podwórko zorganizowali spotkanie 
mikołajkowe dla mieszkańców osiedla ze 
wspólnym ubieganiem choinki, kiełbaskami 
z ogniska i bigosem. Kolejną szansą na inte- 
grację będą Walentynki. Impreza odbędzie 
się w sobotę 15 lutego o godzinie 15 obok 
zbiornika retencyjnego przy Sardyńskiej 4.         
W planie szereg atrakcji, w tym ognisko.

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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STEGNY PÓŁNOC
   Na posiedzeniu 28 listopada Rada Osiedla 
przyjęła plan remontowy dla osiedla na rok 
2020. Plan przewiduje 4 mln zł na remonty        
w budynkach oraz 740 tys. zł na poprawę in- 
frastruktury osiedlowej. Rada pozytywnie za- 
opinowała też schemat organizacyjny admini- 
stracji na przyszły rok. 
   Zrealizowane i odebrane zostały prace re- 
montowe na klatkach schodowych w budyn- 
kach Akermańska 1, 7 i Złotych Piasków 4. Na 
ukończeniu są prace remontowe loggii oraz  
balkonów w pięciu budynkach, zaś do końca 
roku powinno zakończyć się usuwanie przy- 
czyn przecieków z dachów w budynkach. Tak- 
że przed końcem roku zakończyć powinny się 

prace remontowe prowadzone w piwnicach 
budynków przy ulicy Warneńskiej 4 oraz Zło- 
tych Piasków 3. 
   Administracja prowadzi wymianę wodomie- 
rzy w pomieszczeniach gospodarczych i lo- 
kalach użytkowych osiedla. Instalowane są 
wodomierze z odczytem radiowym. Ponadto 
na osiedlu przeprowadzono czyszczenie z 
graffiti elewacji pawilonów i 14 budynków 
mieszkalnych. Zakończona została wymiana 
słupów oświetleniowych i opraw na ledowe na 
terenie osiedla. W listopadzie administracja 
zawarła  umowę   najmu  lokalu  użytkowego  
w  pawilonie  przy Akermańskiej 3.
    14 grudnia RO i administracja  zorganizowa- 
ły w kościele przy ul. św. Bonifacego 9 obiad 

wigilijny dla mieszkańców połączony z wspól- 
nym śpiewaniem kolęd i przygotowywaniem 
upominków. 

STEGNY ROŻEK
   Na osiedlu dobiega końca wymiana podziel- 
ników ciepła z wyparkowych na elektronicz- 
ne z odczytem radiowym, trwa także wymia- 
na wodomierzy (planowane zakończenie w 
styczniu). Przy ulicy Sozopolskiej 1 postawio- 
no altanę na gabaryty, aby uporządkować te- 
ren wokół budynku. Przy altanie został rów- 
nież zmodernizowany chodnik biegnący do 
ulicy Sikorskiego - w trakcie prac zlikwido- 
wano bariery dla osób niepełnosprawnych.

Reklama

OBRADY RADY NADZORCZEJ

   Jak w każdy ostatni wtorek miesiąca, 26 listopada odbyło się ple- 
narne posiedzenie Rady Nadzorczej. W porządku obrad znalazły się, 
m.in., informacja o ISO 9001, informacja Zarządu z wykonania zadań 
gospodarczych spółdzielni za trzy kwartały 2019 r., czy zmiany w re- 
gulaminie obsady stanowisk kierowniczych w MSM „Energetyka”. 
  Posiedzenie rozpoczęło się od przedstawienia przez Marka Linkie- 
wicza - pełnomocnika Zarządu ds. systemu zarządzania jakością, ob- 
szernej informacji o Systemie Zarządzania Jakością ISO 9001 w spół- 
dzielni. Poinformował on o wpływie ISO na bieżące funkcjonowanie 
całej „Energetyki” i poszczególnych administracji, o prowadzonych 
audytach wewnętrznych i szkoleniach pracowników oraz o ich efek- 
tach. Przypomnijmy, że certyfikat ISO 9001 MSM „Energetyka” uzys- 
kała jesienią 2015 roku, a został on przedłużony na trzy lata w 2018 r. 
   Następnym punktem obrad była informacja o uchwałach podjętych 
w ostatnim czasie przez rady osiedli. Spośród pięciu uchwał, które 
wpłynęły do biura Zarządu (cztery z osiedla Stegny Rożek, jedna z 
Sielc), jedna została uchylona. To uchwała Rady Osiedla Stegny Rożek 
dotycząca przesunięcia na przyszły rok środków zaplanowanych na 
remont pawilonu przy Burgaskiej 2, a pochodzących z zysku z wynaj- 
mu lokali usługowych w tym pawilonie. Takie działanie byłoby 
sprzeczne z tzw. uchwałą podziałową Rady Nadzorczej regulującą 
oddzielenie się osiedla Stegny Rożek z zasobów Stegien Północ. W myśl 
uchwały zyski z pawilonów z dany rok muszą być podzielone po- 
między oba osiedla. Jak tłumaczyła główna księgowa Danuta Pisar- 
czyk, wynika to przepisów rachunkowości i podatkowych, jednak nic 
nie stoi na przeszkodzie, aby ten zysk przeznaczyć na remont pawilo- 
nu w 2020 roku. 
    W dalszej kolejności Zarząd przedstawił informację o bieżących dzia- 
łaniach, w tym przybliżona została sprawa postępów w procesie prze- 
kształcania użytkowania wieczystego we własność (więcej o tym na 
str. 6). Częścią informacji dla członków Rady Nadzorczej było też 
opracowanie Zarządu na temat odbioru odpadów z osiedli.
     Rada Nadzorcza przyjęła również informację Zarządu z wykonania 
zadań gospodarczych spółdzielni za trzy kwartały 2019 r. Z informacją 
wcześniej zapoznały się wszystkie komisje RN, a na posiedzeniu 
plenarnym została ona przyjęta bez głosu sprzeciwu - analizą doku- 
mentu zajmujemy się na stronie 7. Następnie Rada dokonała zmian          
w Regulaminie wyłaniania kandydatów i obsady stanowisk członków 
Zarządu, kierowników administracji oraz ich zastępców. Wprowadzo- 
ne zmiany mają głównie charakter uaktualniający i porządkujący, a ich 
celem jest też usprawnienie procesu rekrutacji w spółdzielni i pozyski- 
wanie jak najlepszych kandydatów do pracy na kluczowe stanowiska. 
  Uchwały podejmowane przez RN można znaleźć na stronie inter- 
netowej w zakładce Rada Nadzorcza. Protokoły z posiedzeń publiko- 
wane są sukcesywnie po ich zatwierdzeniu. Ostatnie w tym roku ple- 
num RN odbyło się 17 grudnia, po oddaniu M6 do druku. 

M6.

opr. red.
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    To była sytuacja łatwa do przewidzenia - nie 
uda się zakończyć procesu przekształcenia 
użytkowania wieczystego we własność w pier- 
wotnie zapowiadanym terminie, czyli do koń- 
ca 2019 roku. Mieszkańcy nic jednak nie tra- 
cą z tego powodu, gdyż już wcześniej zmiana 
ustawy uniezależniła prawo do skorzystania 
z najwyższej bonifikaty 98 proc. lub 99 proc. 
od terminu uiszczenia opłaty przekształce- 
niowej. Jeśli jednak zaświadczenie - jako właś- 
ciciel lokalu wyodrębnionego - dostaniemy 
po 30 listopada, to trzeba się pospieszyć. Aby 
skorzystać z maksymalnej bonifikaty, formal- 
ności musimy załatwić w ciągu 60 dni. W przy- 
padku posiadaczy spółdzielczego własno- 
ściowego prawa do lokalu cały proces prowa- 
dzi spółdzielnia.
  Zbliżający się koniec roku, który ustawo- 
dawca przeznaczył na realizację formalności 
związanych z uwłaszczeniem, może rodzić 
obawy u osób, które wciąż oczekują na za- 
świadczenie. A takich jest większość. MSM 
„Energetyka” otrzymała do tej pory z Urzędu 
Dzielnicy Mokotów zaświadczenia potwier- 
dzające przekształcenie dla 58 nieruchomo- 
ści (spośród 145, które powinny podlegać 
przekształceniu), czyli zaledwie dla 40 pro- 
cent. Jeszcze gorzej wygląda sytuacja miesz- 
kańców posiadających wyodrębnioną włas- 
ność, choć coraz więcej takich właścicieli 
znajduje w skrzynkach pisma z Urzędu Dziel- 

nicy. Jak informuje Monika Chrobak - rzecz- 
niczka Urzędu Dzielnicy Mokotów, do 4 grud- 
nia wydano 17 500 zaświadczeń. 

Maksymalna bonifikata dla każdego
   Najważniejszy w tym kontekście jest fakt, że 
osoby, które dostaną zaświadczenia w 2020 
roku, nie będą w gorszej sytuacji od tych, 
którzy otrzymali je lub otrzymają do końca 
grudnia 2019 roku. Wszyscy będą mogli sko- 
rzystać z takiej samej bonifikaty, nie ma też 

opłaty za użytkowanie wieczyste nierucho- 
mości mieszkalnych za 2020 r. Zgodnie z naj- 
nowszymi deklaracjami władz Warszawy, za- 
świadczenia powinny przyjść do wakacji. Tak 
przynajmniej zapewnił podczas spotkania          
z przedstawicielami warszawskich spółdziel- 
ni mieszkaniowych, wiceprezydent miasta 
Robert Soszyński. Powiedział on, że ratusz da- 
je sobie czas do połowy przyszłego roku na 
zakończenie procesu uwłaszczenia. 

   Z kolei na specjalnej konferencji prasowej 
wiceprezydent Soszyński poinformował o po- 
mysłach ratusza na uspokojenie zniecierpli- 
wionych mieszkańców. - Żeby obywatele czuli 
się spokojni, robimy dwie rzeczy: publikuje- 
my listę adresów, które uległy przekształce- 
niu oraz wydamy przynajmniej po jednym 
zaświadczeniu dla każdej nieruchomości – 
stwierdził Robert Soszyński. 

Sprawdź przekształcenie w internecie
   Chodzi o to, że jeśli choćby jeden miesz- 
kaniec dostanie zaświadczenie, reszta może 
spać spokojnie - oni także się uwłaszczą. Wła- 
dze miasta nie wyjaśniają jednak, skąd pozo- 
stali mieszkańcy mają   wiedzieć, że jeden            
z nich dostał zaświadczenie. Pomocna w tym 
może być specjalna strona internetowa. Bo 
drugi pomysł o którym wspomniał Robert So- 
szyński to strona internetowa na której mo- 
żna sprawdzić status swojej nieruchomości 
jeśli chodzi o przekształcenie. Jej adres to  
um.warszawa.pl/przeksztalcenia. Na stronie 
podano również informacje dotyczące dalsze- 
go postępowania (szczegóły prezentujemy       
w ramce obok). Niestety, nie wszystkie nieru- 
chomości w stolicy i znajdujące się w zaso- 
bach spółdzielni, które podlegają przekształ- 
ceniu są w chwili obecnej w bazie, ale ta ma 
być sukcesywnie aktualizowana. Ratusz sam 
przyznał, że pełne informacje na temat prze- 
kształconych nieruchomości mają się w niej 
znaleźć do końca grudnia.
  Podobnych informacji można szukać na li- 
ście adresów podlegających przekształceniu 
publikowanych przez dzielnicę - najnowszy 
spis nieruchomości zweryfikowanych pod ką- 
tem uwłaszczenia powinien być dostępny od 
20 grudnia.  
   Jeszcze raz przypominamy także kluczową 
informację w zakresie procedur związanych  
z procesem uwłaszczenia. W myśl ustawy:        
w imieniu posiadaczy spółdzielczego własno- 
ściowego i lokatorskiego prawa do lokali 
wszystkie sprawy prowadzi MSM „Energety- 
ka”; właściciele lokali wyodrębnionych doko- 
nują czynności związanych z przekształce- 
niem osobiście w Urzędzie Dzielnicy Moko- 
tów, zaś mieszkańcy ul. Polnej 3A dokonują 
czynności związanych z przekształceniem       
w Urzędzie Dzielnicy Śródmieście.

Dwa miesiące na skorzystanie z bonifikaty
 Ale uwaga - nowelizacja, która zagwaranto- 
wała maksymalną bonifikatę także w 2020 
roku, wprowadziła pewien haczyk. Mieszkań- 
cy, którzy dostali zaświadczenie po 30 listopa- 
da, lub otrzymają je w 2020 roku, muszą się 
mieć na baczności, gdyż mają tylko dwa 

MIESZKAŃCY POSIADAJĄCY WYODRĘBNIONĄ WŁASNOŚĆ MUSZĄ PILNOWAĆ TERMINÓW, BY NIE STRACIĆ PRAWA 
DO NAJWYŻSZEJ BONIFIKATY. W IMIENIU POZOSTAŁYCH DZIAŁA SPÓŁDZIELNIA 

UWŁASZCZENIE: MIASTO CHCE ZAKOŃCZYĆ 
PROCES DO WAKACJI

-------------------------------------
Mieszkańcy z wyodrębnioną własno- 
ścią lokalu, którzy zaświadczenia 
dostaną pod koniec roku lub dopiero 
w 2020 r. mają tylko dwa miesiące na 
to, by skorzystać z maksymalnej boni- 
fikaty w opłacie za przekształcenie.
-------------------------------------

Co robić, aby się uwłaszczyć?
Przewodnik dla właścicieli z WYODRĘBNIONĄ WŁASNOŚCIĄ
Jeżeli otrzymałeś już zaświadczenie potwierdzające przekształcenie nieruchomości:

❖  zgłoś zamiar wniesienia opłaty jednorazowej wraz z bonifikatą w Urzędzie Dzielnicy 
❖  po otrzymaniu informacji o wysokości należności, wnieś opłatę, dostaniesz dokument 
potwierdzający spłatę należności

❖ złóż wniosek w sądzie wieczystoksięgowym o wykreślenie roszczenia o opłatę 
wpisanego w księdze wieczystej

❖ jeżeli wcześniej wniosłeś opłatę roczną za użytkowanie wieczyste w 2019 r. nadpłata 
zostanie zwrócona (na wskazane konto lub w kasie Urzędu Dzielnicy)

Jeżeli nie otrzymałeś zaświadczenia:
➡    a Twój adres jest już na liście przekształconych nieruchomości:

❖ nie musisz płacić za użytkowanie wieczyste za 2020 rok
❖ poczekaj na zaświadczenie - są wydawane sukcesywnie, bez potrzeby składania wniosku
❖ nie masz powodu do obaw, zachowujesz prawo do bonifikaty, bez względu na datę 
otrzymania dokumentu 

❖  jeżeli otrzymasz zaświadczenie po 30 listopada 2019 r. masz 2 miesiące na zgłoszenie 
zamiaru wniesienia opłaty jednorazowej z bonifikatą (licząc od dnia otrzymania doku- 
mentu). Następnie otrzymasz decyzję o wysokości opłaty jednorazowej z bonifikatą. 
Od tego momentu masz maksymalnie 2 miesiące na jej zapłatę. Dzięki temu 
zachowasz prawo do bonifikaty naliczonej od opłaty jednorazowej obowiązującej               
w 2019 r.

➡    a Twojego adresu nie ma jeszcze na liście:
❖ sprawdzaj ponownie, lista jest aktualizowana

źr. Urząd m.st. Warszawa
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  Pod względem finansowym spółdzielnia prezentuje się bardzo do- 
brze. Głównym problemem pozostaje niskie zainteresowanie wśród 
wykonawców przetargami na prace remontowe na osiedlach - w skraj- 
nych przypadkach remonty są przekładane na przyszły rok. 
   Koszty ogółem za trzy kwartały 2019 r. wyniosły 94,2 mln zł, a przy- 
chody 105,8 mln zł (rok temu odpowiednio: 93,1 i 104,8 mln zł). Wynik 
finansowy brutto po trzech kwartałach wyniósł 11,56 mln zł, z czego 
4,58 mln zł to wynik gospodarki zasobami mieszkaniowymi (opłaty 
związane z użytkowaniem lokali), a 6,98 mln zł to wynik z pozostałej 
działalności gospodarczej (głównie wynajem lokali usługowych). W dru- 
gim aspekcie jest to wynik brutto, zaliczkowa wysokość podatku od 
dochodu wyniosła 1,55 mln zł. Wynik z gospodarki zasobami mieszka- 
niowymi znalazł się na dużym plusie i zamiast zaplanowanego niedo- 
boru w wysokości 550 tys. zł, odnotowano nadwyżkę 4,59 mln zł. 
   Całkowita kwota wydana na remonty do końca września tego roku to 
12,59 mln zł na roboty budynkowe oraz 3,3 mln zł na prace ogólno- 
osiedlowe. Skorygowany w kwietniu plan remontów spółdzielni zakła- 
dał wykonanie w 2019 r. robót o ogólnej wartości 26,85 mln zł. Oznacza 
to, że przez trzy kwartały wydano 59,3 proc. zaplanowanych na ten 
rok funduszy. Oprócz tego, 5 mln zł zostało przeznaczone na bieżącą 
konserwację. Plany remontowe cały czas są pod presją sytuacji na ryn- 
ku robót budowlanych. Tylko do końca września i tylko w przypadku 
przetargów organizowanych przez biuro Zarządu, ze względu na brak 
zainteresowania ze strony firm wykonawczych, na 20 postępowań 
przetargowych, 14 trzeba było unieważnić z powodu braku wystarcza- 
jącej liczby ważnych ofert. 
   Jak prezentuje się realizacja remontów na poszczególnych osiedlach? 
(Trzeba pamiętać, że w informacji Zarządu mowa o stanie na 30 wrze- 
śnia). Z dużych osiedli najlepiej sytuacja wygląda na Stegnach Połud- 
nie. Co prawda nie zostanie zrealizowanych kilka niewielkich pozycji 

planu robót budynkowych, natomiast już wykonane prace przekra- 
czają założenia planu. Także sąsiednie Stegny Północ zrealizowały, 
lub rozpoczęły, praktycznie wszystkie roboty budynkowe. Zrezygno- 
wano z doposażania przed zimą w nowe urządzenia placów zabaw. 
Trudności są na Sielcach i Sadybie. Na Sielcach wystąpiły problemy z reali- 
zacją niektórych zaplanowanych robót leżące po stronie uzgodnień 
wewnątrz spółdzielni oraz instytucji publicznych, ale także problemy     
z terminowością realizacji prac wynikające z trudności z zakontrakto- 
waniem wykonawców. Na Sadybie nie zostanie zrealizowany znaczny 
zakres prac przewidziany planem. Podobnie jak na Sielcach, powodem 
zaniechań i opóźnień są trudności w pozyskaniu firm wykonawczych 
do zaplanowanych robót. Ale w tym wypadku także kwestie natury 
organizacyjnej - brak zastępcy kierownika ds. technicznych. Propozycje 
Zarządu wzmocnienia administracji poprzez reaktywację stanowiska 
nie znalazły poparcia ani w Radzie Osiedla Sadyba, ani w kierownictwie 
administracji. Małe osiedla: Bernardyńska i Idzikowskiego, zgodnie          
z planem realizują wszystkie prace. Natomiast na „Rożku” praktyczne 
zrealizowano założenia planu budynkowego, ale nie zostanie wykona- 
ny remont pawilonu Burgaska 2. W tej kwestii cały czas nie osiągnięto 
porozumienia pomiędzy Radą Osiedla a  Zarządem.
    Sporą i systematyczną poprawę widać w spadku zadłużeń w opłatach 
za mieszkania i lokale usługowe. Na koniec września było to 7,12 mln 
zł, co stanowi 4,8 proc.  rocznego wymiaru opłat. Rok temu było to 5,3 
proc., a dwa lata temu aż 5,9 proc. W analizowanym terminie zakończo- 
no dziesięć postępowań egzekucyjnych. W zdecydowanej większości, 
bo w ośmiu przypadkach, zadłużenie zostało spłacone. Licytacje odbyły 
się w dwóch sprawach. W toku są jednak aż 32 postępowania komorni- 
cze zmierzające do licytacji praw do lokali. 
   Na dzień 30 września w administracjach i biurze Zarządu zatrudnio- 
nych było 343 osoby (331,6 etatów). Rok temu były to 353 osoby.

miesiące na zgłoszenie zamiaru wniesienia 
opłaty jednorazowej z maksymalną bonifi- 
katą (licząc od dnia otrzymania dokumentu). 
Spółdzielnia już dopełniła takiego zgłosze- 
nia przy składaniu wniosków o szybsze otrzy- 
manie zaświadczeń. Natomiast właścicieli lo- 
kali wyodrębnionych czeka wycieczka do 
urzędu. A wizyta w Urzędzie Dzielnicy Moko- 
tów przy ul.  Rakowieckiej pokazuje, że nie 
będzie łatwo. Niezależnie od dnia i pory, 
urząd pęka w szwach od mieszkańców Moko- 
towa chcących załatwić formalności, czy za- 
sięgnąć informacji w sprawie przekształce- 
nia. Kolejka licząca kilkadziesiąt osób to nor- 
ma, dlatego trzeba uzbroić się w cierpliwość. 
Przepisy jeszcze mniej czasu dają wyodręb- 
nionym właścicielom, którzy dostali zaświad- 
czenie przed 30 listopada - oni chęć skorzy- 
stania z pełnej bonifikaty muszą zgłosić do 
końca tego roku.

Co z opłatą przekształceniową?
   Scenariuszy jest kilka. Jeśli mamy spółdziel- 
cze własnościowe prawo do lokalu, to po 
prostu czekamy na rozliczenie z administra- 
cji. Wobec niepewnej sytuacji prawnej, spół- 
dzielnia zapłaciła w imieniu mieszkańców 
opłatę z tytułu wieczystego użytkowania za 
mijający rok - w miesięcznych ratach kwota 
ta doliczana jest do opłat za mieszkanie. Po 

wydaniu zaświadczenia i wyliczeniu bonifika- 
ty urząd zaliczy roczną opłatę na poczet opła- 
ty przekształceniowej. Przy jednorazowej 
wpłacie z bonifikatą (a tak robi MSM „Energe- 
tyka”) opłata przekształceniowa jest niższa od 
rocznej opłaty za użytkowanie wieczyste. Za- 
tem urząd wyliczy zwrot nadpłaty.

   Odrębni właściciele, którzy sami otrzymali za- 
świadczenie potwierdzające przekształcenie, 
aby skorzystać z bonifikaty 98 lub 99 proc., 
powinni zgłosić to do dzielnicy. Gdy wniosą 
już opłatę jednorazową, otrzymają zaświad- 
czenie potwierdzające spłatę należności. Jeśli 
zapłacili za wieczyste za 2019 r., to urząd po- 
winien dokonać rozliczenia i zwrotu nadpłaty.
    Bardziej skomplikowana jest sytuacja miesz- 
kańców budynków, co do których toczą się po- 
stępowania w Samorządowym Kolegium Od- 

woławczym lub sądzie w sprawie podwyżki 
opłat za wieczyste użytkowanie. A takich 
spraw spółdzielnia prowadzi… ponad 100            
i część z nich toczy się od 2017 roku. W tych 
przypadkach nie można w chwili obecnej wy- 
liczyć finalnej opłaty przekształceniowej. Jest 
ona wyliczana w oparciu o wartość gruntu 
sprzed kwestionowanej podwyżki. Jeśli sąd 
odrzuci argumentację spółdzielni, opłata bę- 
dzie wyższa. Na ostateczne rozstrzygnięcie 
trzeba czekać.

Wieczyste za parking i trawnik zostaje
   W kontekście zamieszania z uwłaszczeniem, 
warto pamiętać, że użytkowanie wieczyste 
nie znika w całości. Zgodnie z ustawą, prze- 
kształcenie dotyczy tylko gruntów pod bu- 
dynkami mieszkalnymi. W MSM „Energetyka” 
blisko połowa powierzchni to tereny zielone, 
do tego dochodzą ulice, chodniki, parkingi. 
Ich przekształcenie nie dotyczy i za te tereny 
spółdzielcy nadal będą musieli wnosić opłaty 
z tytułu użytkowania wieczystego. 
   Ustawodawca niesprawiedliwie potraktował 
mieszkańców osiedli Stegny Północ, Idzikow- 
skiego i innych budynków stojących na grun- 
tach o nieuregulowanym stanie prawnym. Ich 
przekształcenie nie dotyczy, a względem 
uwłaszczonych sąsiadów ich sytuacja tylko się 
pogorszyła.

Sytuacja „Energetyki” po trzech kwartałach: 
pieniądze na remonty są, brakuje chętnych do ich wykonania

M.I.

-------------------------------------
Uwłaszczeniem muszą zająć się 
wyłącznie mieszkańcy, którzy mają 
własność wyodrębnioną. Pozostali, 
czyli w przypadku MSM „Energetyka” 
zdecydowana większość, nie muszą 
NIC robić. W ich imieniu wszystkie 
formalności prowadzi spółdzielnia.
-------------------------------------
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WYŻSZA CENA ENERGII ELEKTRYCZNEJ I ZAGOSPODAROWANIA ODPADÓW, WZROST CENY MINIMALNEJ 
- ZMIANY W TYCH OBSZARACH WPŁYNĄ NA RACHUNKI ZA MIESZKANIE 

TO MOŻE BYĆ DROGI ROK
  Energia elektryczna, śmieci, płaca minimalna - wzrost cen w tych 
obszarach przełoży się na wyższe rachunki za mieszkanie. Eksperci 
szacują, że miesięczne koszty utrzymania przeciętnego gospodar- 
stwa domowego mają wzrosnąć nawet o kilkadziesiąt złotych.
   Najbardziej drastyczna jest podwyżka opłat za wywóz odpadów,         
w niektórych przypadkach mieszkańców mogą dotknąć podwyżki 
rzędu 200 proc.! Z perspektywy mieszkańców osiedli „Energetyki”, ale       
i całego Mokotowa, to o tyle bardziej kontrowersyjna decyzja, że ja- 
kość obsługi ze strony firm wywożących odpady od października jest 
fatalna - o czym pisaliśmy w ostatnim numerze M6. To jednak decyzja 
władz miasta, spółdzielnie oraz wspólnoty są tu tylko pośrednikiem              
w przekazywaniu opłat od mieszkańców do samorządu, który rozlicza 
się z wybranymi przez siebie firmami. Sprawom cen śmieci poświęca- 
my osobny artykuł na stronie 3.  
    Wysokie są też podwyżki cen energii elektrycznej. Mieszkańcy płacą 
za nią dwukrotnie: za zużyty przez siebie prąd, oraz za prąd potrzeb- 
ny do funkcjonowania budynku, a więc oświetlenie klatek, windy, dzia- 
łanie pomp wody, itp. Tu płatnikiem jest MSM „Energetyka”, a energia 
dla przedsiębiorstw - tak traktowana jest spółdzielnia - drożeje już od 
kilku lat i skala podwyżki jest inna niż dla gospodarstw domowych. Do 
tej pory nie było to odczuwalne w rachunkach, gdyż na lata 2017-2019 
zawarta została korzystna umowa z Innogy ze stałą ceną. Niestety, 
umowa jest ważna do końca grudnia. Nowe warunki to prąd droższy         
o 53 procent. Trzeba jednak pamiętać, że punktem odniesienia jest tu 
rok 2017, a od tego czasu ceny energii systematycznie rosły na rynku, 
podczas gdy „Energetyka” miała cały czas atrakcyjną, stałą cenę.

   Na chwilę obecną nieznany pozostaje los rachunków za prąd dla 
gospodarstw domowych. Zgodnie z ustawą przyjętą w grudniu 2018 
roku, zamrożenie cen prądu obowiązuje tylko do końca roku. Jeżeli 
nie będzie zatem przedłużenia terminu zamrożenia cen lub innej inge- 
rencji ze strony rządu, to od początku roku mogą wzrosnąć rachunki 
za energię. A jak wynika z doniesień medialnych, największe firmy 
energetyczne złożyły do Urzędu Regulacji Energetyki wnioski o pod- 
wyżki sięgające 40 procent, gdyż w efekcie urzędowego zamrożenia 
cen przez 2019 rok, dziś różnica między cenami w rachunkach a ryn- 
kowymi jest jeszcze większa.  Natomiast przedstawiciele rządu mówią 
o podwyżkach rachunków rzędu 5-10 procent. Ceny prądu rodzą nie 
tylko największe wątpliwości, ale i obawy. Podwyżki w tym segmencie 
przekładają się na wzrost kosztów innych usług. Decyzja w sprawie cen 
prądu dla gospodarstw domowych ma zapaść przed świętami Bożego 
Narodzenia.
    Na wysokość opłat za mieszkanie wpływ ma też poziom ustawowej 
pensji minimalnej. Tu również od stycznia czeka nas duży wzrost. Już 
10 września Rada Ministrów przyjęła rozporządzenie dotyczące mini- 
malnego wynagrodzenia za pracę w 2020 roku. Według niego od 
przyszłego roku pensje Polaków, którzy zarabiają najmniej, wzrosną 
do 2600 zł brutto (1878 zł „na rękę”), czyli aż o 350 złotych. Oznacza 
to wzrost o 15,6 proc., a stawka godzinowa wyniesie 17 zł (11 zł netto). 
Zmiana najbardziej odbije się w kosztach sprzątania i ochrony, ale nie  
tylko. Na ustawowe podwyżki wynagrodzeń szykuje się MSM „Energe- 
tyka”, co znajduje odzwierciedlenie w planie finansowym spółdzielni 
na 2020 rok.

   
     Akcja zaczęła się na Stegnach Północ w ubiegłym roku. Dzięki współpracy punktów han- 
dlowych na terenie trzech osiedli: Stegny Północ, Południe i Rożek każdy z mieszkańców 
mógł przekazać artykuły na święta bardziej potrzebującym sąsiadom, dzięki czemu 
Świąteczna Paczka ma coraz większy zasięg. Wydawałoby się, że paczka żywnościowa,           
w dobie dobrobytu i ogólnodostępności, nie jest niczym nadzwyczajnym, jednak dla osób, 
które muszą dzielić środki pomiędzy lekarstwa a opłatę rachunków oraz zakup podstawo- 
wych artykułów spożywczych, taka forma doraźnej świątecznej pomocy może sprawić, że 
chociaż podczas Świąt będą mogli przeżyć ten czas spokojnie i godnie.  Samotny rodzic 
zamiast przeznaczać pieniądze na podstawowe świąteczne zakupy, może podarować 
swojemu dziecku zabawkę, a schorowana starsza osoba kupi leki w odpowiedniej ilości.
      Małymi krokami, ale sukcesywnie akcja zwiększa zasięg. Nie byłoby to możliwe bez 
współpracy administracji poszczególnych osiedli w szczególności gospodarzy domów, 
dzięki, którym możemy dotrzeć do najbardziej potrzebujących, którzy mieszkają wśród 
nas i często nawet nie zdajemy sobie sprawy, że potrzebują pomocy, bo osoby naprawdę 
potrzebujące często w ogóle o nią nie proszą. W „domach z betonu” zostają sami ze swoimi 
problemami. Część z nas kręci nosem na to, że w tym roku Mikołaj nie przyniósł tego, 
czego oczekiwaliśmy, a za ścianą Święta nie różnią się od zwykłego dnia a stół nie przypo- 
mina świątecznego.  Niezwykle ważnym jest fakt, że to pomoc lokalna, przeznaczona dla 
naszych sąsiadów. Dzięki temu tworzymy wspólnotę. 
   Mieszkańcy mogli przekazywać produkty w punktach na terenie wszystkich trzech osiedli 
na Stegnach (Mokpol – Portofino 8 i Soczi 6, Top Market - Nicejska 2 i Czarnomorska 7A, 
przed Auchan – Bonifacego 70,  Kubis – Burgaska 2/4, ABC – Akermańska 3) oraz na osiedlu 
Bernardyńska  (sklep Hamann).
    Dziękujemy każdej osobie, która dołączyła do akcji. Wszystkie formy współpracy są 
ważne, nie tylko produkty w paczce, ale też komunikacja, skoordynowanie, segregowanie, 
dzielenie, transport, udostępnienie miejsca. Każde ogniwo tego łańcucha ma swoje 
zadanie i wszystko działa, dzięki czemu Święta naszych sąsiadów też będą miłe i spokojne. 

BUDŻET OBYWATELSKI. 
MOŻNA JUŻ ZGŁASZAĆ 
PROJEKTY
  
  Do 21 stycznia można zgłaszać swoje po- 
mysły do budżetu obywatelskiego. W ramach 
siódmej edycji dla Mokotowa przeznaczono 
7,15 mln zł, najwięcej spośród wszystkich 
dzielnic. Utrzymano zasady z poprzedniej edy- 
cji, a to oznacza brak gwarancji jakichkolwiek 
środków dla mieszkańców i osiedli „Energety- 
ki” - aby cokolwiek zyskać, trzeba skutecznie 
pozyskać głosy warszawiaków, gdyż o te same 
środki konkurują projekty z całej dzielnicy.
  Tak, jak przez pierwsze pięć lat budżetu oby- 
watelskiego w Warszawie składanie pomysłów 
rozpoczyna się pod koniec roku, a głosowanie 
przypada na czerwiec. Wyniki poznamy w po- 
łowie lipca. 
  Poprzednia edycja nie była szczęśliwa dla 
mieszkańców osiedli „Energetyki” (pisaliśmy o 
tym w poprzednim numerze M6). Zgłoszono 
zaledwie kilkanaście projektów obejmujących 
tereny Sadyby, Stegien i Sielc i Bernardyńskiej, 
finalnie w głosowaniu wystarczające poparcie 
zyskały… trzy,  a środki z budżetu miasta za 
gospodarowali bardziej zmobilizowani miesz- 
kańcy innych części Mokotowa. Jeszcze rok 
wcześniej było to niemal dwadzieścia projek- 
tów, co dowodzi, że mieszkańcy potrafią jed- 
nak walczyć o swoje. Wszystkie informacje na 
stronie twojbudzet.um.warszawa.pl.

Świąteczna Paczka, 
czyli sąsiedzi sąsiadom

M.I.

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński - Nasze Podwórko
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    Nikogo nie zachęcamy do sprzedaży miesz- 
kania, ale zawsze warto wiedzieć, ile warte jest 
własne „eM”. Tym bardziej, że w ostatnim cza- 
sie ceny nieruchomości w Warszawie rosną 
jak na drożdżach. Jak wynika z najnowszego 
raportu Narodowego Banku Polskiego, średnia 
cena ofertowa w Warszawie na rynku wtór- 
nym na koniec pierwszego półrocza 2019 r. 
to aż 10 567 zł/mkw, zaś średnia cena trans- 
akcyjna to 8 610 zł. Różnica to aż 23 proc.            
Z kolei firma Metrohouse szacuje, że w 2019 r. 
średnia cena mieszkania na Mokotowie to         
9 051 zł. Drożej jest tylko w Śródmieściu, na 
Woli i w Wilanowie. 
   Jak informuje dział członkowsko-mieszka- 
niowy MSM „Energetyka”, na terenie osiedli no- 
tuje się ponad 400 transakcji rocznie. W ana- 
lizie wykorzystaliśmy dane z transakcji z ostat- 
nich miesięcy, jak również aktualne oferty           
z najpopularniejszych serwisów interneto- 
wych. Wyniki należy traktować poglądowo            
- osiedla „Energetyki” cechuje dobra, ale zróż- 
nicowana lokalizacja, również budynki są            
w różnym stanie, powstały w różnych techno- 
logiach. Najstarszy pochodzi z końcówki lat 
50-tych, do najnowszego mieszkańcy wpro- 
wadzili się w tym roku. Co ciekawe, obie nie- 
ruchomości znajdują się na Sielcach. Na cenę 
wpływa wiek, technologia wykonania oraz bie- 
żący stan budynku, klatki schodowej i lokalu.
   Najdroższe mieszkania w „Energetyce” są na 
Sadybie. Spośród czterech transakcji zawar- 
tych w październiku i listopadzie, tylko w jed- 
nym przypadku cena za mkw była niższa niż 
10 000 zł, a dwa razy było to powyżej 11 000 
zł. Zauważyć trzeba jednak, że sprzedawane 
były mieszkania małe, liczące 27 i 37 mkw, a im 
niższy metraż, tym cena za mkw jest wyższa. 
Najniższa transakcja odnotowana w listopa- 
dzie dotyczyła mieszkania o powierzchni 46 
mkw sprzedanego za 410 000 zł, czyli 8 800 
zł/mkw. Przedział ten bardzo dokładnie od- 
zwierciedlają dostępne do kupienia lokale: ich

 ceny wahają się od 8 700 do 11 000 zł /mkw.
   Na Stegnach Południe średnia cena z ostat- 
nich transakcji odnotowanych przez spół- 
dzielnię to 9 500 zł/mkw. Kwoty transakcji na- 
tomiast wahały się od 9000 zł/mkw za 48-          
-metrowe mieszkanie przy Kartaginy, do 9 800 
zł/mkw za 31-metrowy lokal przy Marsylskiej. 
Charakterystyczne dla osiedla jest, iż ceny są 
zbliżone niezależnie od metrażu, gdyż liczą- 
ce 63,4 mkw mieszkanie również zostało 
wycenione na 9 550 zł/mkw. Drugą obserwa- 
cją jest fakt, że wśród aktualnych ogłoszeń 
dominuje cena 8 600 - 8 800 zł/mkw, czyli po- 
niżej ostatnich transakcji. Oczywiście droższe 
są mieszkania w nowszych blokach przy Egej- 
skiej oraz św. Bonifacego, gdzie ceny to mini- 
mum 10 000 zł/mkw. 
  Dość zaskakująco wygląda sytuacja na są- 
siednich Stegnach Północ. Tu duże znaczenie 
ma nieuregulowany stan prawny gruntów. 
Brak możliwości wpisu do księgi wieczystej 
uniemożliwia obecnie otrzymanie kredytu hi- 
potecznego na zakup takiego lokalu. Dlatego 
zawierane są tu wyłącznie transakcje gotów- 
kowe. Ale, jak pokazują ostatnie zmiany wła- 
ścicieli, ani konieczność posiadania gotówki, 
ani brak własności gruntu nie odstraszają 
kupujących. Jedna z ostatnich transakcji na 
osiedlu dotyczyła 63-metrowego lokalu przy 
Kaspijskiej sprzedanego za 9 300 zł/mkw. 
Wśród ofert jest natomiast 54 mkw przy War- 
neńskiej wystawione za 10 700 zł/mkw.               
W tym wypadku lokal jest świeżo po remoncie 
i oferuje wysoki standard wykończenia. Z dru- 
giej strony bez trudu można znaleźć ofertę 
sprzedaży mieszkania na osiedlu w kwocie po- 
niżej 8 000 zł/mkw - na taką kwotę opiewała 
też jedna z ostatnich transakcji. W związku ze 
stanem prawnym gruntów na osiedlu, w ogło- 
szeniach znaleźć można ciekawe adnotacje. 
Sprzedający mieszkanie na Soczi pisze: „Spół- 
dzielnia Energetyka jest w trakcie załatwiania 
spraw związanych z regulacją prawną grun- 

tów pod budynkiem. Jest to główny powód 
sprzedaży mieszkania za gotówkę”. O niższej 
cenie nie ma jednak mowy -  za niewielkie, choć 
w dobrym stanie mieszkanie w wyremonto- 
wanym budynku sprzedający oczekuje  ponad  
10 000  zł  za  metr.
    W podobnej sytuacji jak „Północ”, jest osied- 
le Idzikowskiego, również bez prawa do grun- 
tów. Ceny za mkw są nieco niższe niż na Steg- 
nach Północ, ale też w większości w grę wcho- 
dzą mieszkania duże, nawet ponad 80 mkw, 
nie ma lokali najmniejszych. Przy transakcjach 
za gotówkę kupujący musi więc dysponować 
kwotą rzędu nawet 650-670 tys. zł. Aktualne 
oferty sprzedaży mieszkań na najmłodszym 
osiedlu spółdzielni - z ochroną, wydzielonymi 
miejscami parkingowymi i dużą ilością zieleni    
- mają ceny w przedziale 7700-8900 zł/mkw. 
   Na Sielcach, przy ulicy Czerniakowskiej, na 
zakup mieszkania na rynku wtórnym trzeba 
obecnie przeznaczyć około 9 000 zł/mkw, ale 
na rynku są dwa rarytasy: 20-metrowe kawa- 
lerki w cenach... 13 000 i 15 000 zł za mkw. 
Najnowsi mieszkańcy osiedla na zakup lokali 
przy Czerniakowskiej przeznaczyli jednak 
znacznie mniej. W transakcjach przeprowa- 
dzonych w październiku było to 8 000 - 9 300 
zł za mkw. Wyższe ceny są w innych częściach 
osiedli - lokal przy Belwederskiej został ostat- 
nio sprzedany za 11 000 zł/mkw. 
    Z kolei na osiedlu Bernardyńska mieszkania 
oferowane są w cenach między 8 400 zł a na- 
wet 12 000 zł za mkw. Ale górna wartość to 
wyjątek, za średnią należałoby przyjąć kwotę          
w okolicach 9 000 zł za mkw. Trzy ostatnie 
transakcje zostały zawarte po cenach pomię- 
dzy 8 500  zł a 9 200 zł za mkw. 
  Zaskakująco drogie są mieszkania na „Roż- 
ku”. Obecnie do kupienia jest 66,5-metrowa 
nieruchomość za 780 000 zł, co daje 11 700 
zł mkw. Natomiast ostatnie transakcje to              
8 500 - 10 500 zł za mkw, co ciekawe obie 
skrajne ceny dotyczyły lokali przy Burgaskiej. 

M.I.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające tj. meble, stoły, fotele 
itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

ROZPĘDZONY RYNEK NIERUCHOMOŚCI SPOWODOWAŁ, ŻE TAKŻE MIESZKANIA NA TERENIE SPÓŁDZIELNI 
SPRZEDAWANE SĄ PO REKORDOWYCH CENACH. KWOTY NIERZADKO SIĘGAJĄ 10 000 ZŁ ZA MKW

DROGIE, JAK MIESZKANIE W „ENERGETYCE”

Tańsze pojazdy z polskiej sieci 
dealerskiej

Ubezpieczenie GAP 
Planujesz zakup nowego samochodu, 

użytkujesz już pojazd, Twój samochód nie 
ma polisy AC? 

 W każdej z tych sytuacji możesz skorzystać 
z  opcji  ubezpieczenia GAP. Jest to 

ubezpieczenie od utraty wartości pojazdu       
w wyniku kradzieży lub szkody całkowitej 

spowodowanej kolizją.
GAP jest również dostępny dla samochodów 

ciężarowych.

✉   activus@activus.com.pl 
☎   602 172 644

Reklama

mailto:activus@activus.com.pl
mailto:activus@activus.com.pl
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SPÓŁDZIELNIA W OBIEKTYWIE

MIKOŁAJKI PRZY OGNISKU. Administracja osiedla Stegny 
Południe razem z grupą mieszkańców Nasze Podwórko 
zorganizowała  Mikołajki dla mieszkańców. Było ognisko            
i kiełbaski, bigos, zimowa herbata. Ale także wspólne 
robienie ozdób choinkowych. Dodatkowo zorganizowano 
możliwość pozbycia się elektrośmieci. 

SZUKAJĄ RĘKAWICZEK DO PARY. Oryginalną zabawę proponują uczniowie ze 
Szkoły Podstawowej nr 307 przy Barcelońskiej 8 i administracja osiedla Stegny 
Południe. Przy tzw. małym placu zabaw do końca lutego trwa akcja „Para do pary”. 
Jeśli masz w domu „samotną” rękawiczkę - przynieś i powieś na klamerce, a może 
znajdzie się dla niej para. Celem akcji jest połączenie jak największej liczby 
rękawiczek. O tym, czy samotne rękawiczki mogą stać się jaskółką pomocy 
międzypokoleniowej  na osiedlach, pisze Helena Kowalik w swoim felietonie.

NOWY BAZAR NA SIELCACH. Jeszcze w styczniu powinien 
ruszyć nowy bazarek obok budowanego centrum handlowego 
przy Al. Polski Walczącej. Będzie 27 nowych, eleganckich 
pawilonów postawionych przez Stowarzyszenie Kupców  „Pod 
Kopcem”. Zajmą  je po części handlujący na prowizorycznym 
bazarku, który pozostał po likwidacji miejsc handlu pod budowę 
tzw. Czerniakowskiej-bis. Teraz zostanie on całkowicie zlikwido- 
wany i niewykluczone, że grunt zostanie sprzedany deweloperowi.

ENERGETYCZNA LIGA MISTRZÓW. Decydujący            
o mistrzostwie mecz pomiędzy Sadybiakos a Sady- 
bianką (7:8). Międzyosiedlowe rozgrywki piłkarskie to 
swoisty ewenement, może i na skalę ogólnopolską. 
Na udostępnianych przez osiedla boiskach przy 
Maltańskiej i Idzikowskiego regularnie gra 150-200 
osób w różnym wieku. W tej rundzie zadebiutowała 
drużyna Zenon Team, której większość zawodników 
jest ze sobą spokrewniona.

ANDRZEJKOWE SZALEŃSTWA W OEK „SADYBA”. W samo 
południe 30 listopada w ośrodku przy Korczyńskiej 6  zapano- 
wało istne szaleństwo. Tłumy dzieci z rodzicami przybyły na 
imprezę andrzejkową. Było lanie wosku, zabawy oraz wróżby,   
a wszystko to zorganizowane przez profesjonalnych animato- 
rów. Imprezę poprowadzili artyści z Teatru Złoty Dukat. 
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 Wszystkie budynki w MSM „Energetyka” 
podpięte są do warszawskiej sieci ciepłow- 
niczej. A tą,  jak chwali się jej operator 
spółka Veolia, Warszawa ma największą             
w Unii Europejskiej. Łączna długość rur 
centralnego ogrzewania w stolicy to ponad 
1700 km - to tyle, ile wynosi odległość                
z Warszawy do Barcelony.

   Centralne ogrzewanie to najwyższa pozycja 
w rachunkach za mieszkanie, jak i dominują- 
cy koszt w skali całej spółdzielni. Rocznie ra- 
chunek za ciepło wystawiany „Energetyce” 
przekracza 30 mln zł. W tym tekście nie bę- 
dziemy jednak analizować cen centralnego 
ogrzewania, a postaramy się przybliżyć, jak 
działa ten skomplikowany system. 
  Ciepłe kaloryfery w warszawskich budyn- 
kach podłączonych do sieci zapewniają dwie 
elektrociepłownie: Siekierki i Żerań. Obie na- 
leżą do państwowej spółki PGNiG Termika,        
a ta której kominy widać z większości osiedli 
„Energetyki”, czyli EC Siekierki jest drugą naj- 
większą elektrociepłownią w Europie. Przy 
temperaturze -10 st. C elektrociepłownia zu- 
żywa 10 tys. ton węgla na dobę, co odpowia- 
da czterem składom pociągów. Co ciekawe, 
Warszawa posiada dwie elektrociepłownie, 
które można określić jako zapasowe - facho- 
wo nazywa się je szczytowymi: na Woli, która 
uruchamiana jest, gdy temperatura spadnie 
poniżej -2 st. C, oraz na Kawęczynie, która 
włącza się przy spadku temperatury poniżej 
-9 st. C. Warszawska sieć ciepłownicza pokry- 
wa 80 proc. zapotrzebowania miasta na ener- 
gię cieplną. W warszawskich elektrociepłow- 
niach ciepło powstaje poza tym w procesie 
tzw. kogeneracji – jednoczesnej produkcji 
ciepła i energii. To pozwala na spalanie na- 
wet o 30 proc. mniej paliwa, co wpływa na 
ograniczenie emisji dwutlenku węgla. Ale to 
węgiel cały czas stanowi główne paliwo.

Węzeł cieplny
   W elektrociepłowniach podgrzewa się wodę 
(nawet do temperatury powyżej 100 stopni - 
nie zamienia się w parę wodną, bo pompo- 
wana jest pod dużym ciśnieniem). Ale, wbrew 
temu co mogłoby się wydawać, ta woda nie 
trafia do naszych kaloryferów. Każdy budy- 
nek przyłączony do systemu ciepłowniczego 
wyposażony jest w wewnętrzną instalację 
centralnego ogrzewania wypełniona wodą 
krążącą w obiegu zamkniętym. To ta woda 
trafia do kaloryferów w danym budynku,              
a podgrzewana jest w węźle cieplnym. Znaj- 
duje się w nim tzw. wymiennik, w którym             
z jednej strony płynie gorąca woda z Siekie- 
rek, a z drugiej strony, w przeciwnym kierun- 
ku, przepływa woda z kaloryferów. Woda go- 

rąca z elektrociepłowni 
przekazuje ciepło tej insta- 
lacji wewnętrznej, która wra- 
ca do grzejników. Jest to i 
bezpieczne, bo nikt się nie 
poparzy, i konieczne, bo 
ciśnienie wody tłoczonej do 
rurociągów mogłoby rozsa- 
dzić kaloryfery.  Woda z obu 
systemów nie miesza się,           
a ta z ciepłociągu po odda- 
niu ciepła w wymienniku 
schładza się i wraca rurocią- 
giem do elektrociepłowni, 
gdzie jest ponownie ogrzewana.

Od 2500 awarii rocznie do pełnej 
automatyzacji
    Jak informuje Veolia, w  Warszawie jest około 
16 000 węzłów składających się z jednostop- 
niowego wymiennika centralnego ogrzewania 
oraz dwustopniowego wymiennika ciepłej 
wody. Każdy węzeł wyposażony jest w licznik 
ciepła oraz automatykę pogodową (tzw. po- 
godynkę), czyli sterownik elektroniczny wy- 
korzystujący do sterowania ilością ciepła 
czujki temperatury powietrza i czujniki tem- 
peratury wody zasilającej i powrotnej. 
   Wyróżnikiem warszawskiej sieci ciepłowni- 
czej jest budowa rozgałęźno-pierścieniowa       
– dzięki niej każdy obszar może być zasilany 
z różnych źródeł, a odbiorcy mają pewność 
dostaw w razie awarii jednego z nich. Pozy- 
tywnie na sytuację i możliwości zmiany źródła 
ciepła wpływa też jeden właściciel obu elek- 
trociepłowni. W tym zakresie stolica przeszła 
spore zmiany. Popularny SPEC, czyli Stołecz- 
ne Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej,           
w wyniku prywatyzacji w 2011 roku trafił        
w ręce francuskiej firmy Dalkia. Gdy doszło 
do zmian organizacyjnych u francuskiego 
właściciela, firma w 2015 roku zmieniła na- 
zwę na Veolia. To międzynarodowa korpo- 
racja specjalizująca się w energetyce, gospo- 
darką odpadami i gospodarką wodną. Zatrud- 
nia ponad 187 tysięcy pracowników na pięciu 
kontynentach.
   Sama sieć też bardzo ewoluowała przez 
lata.  Dla przykładu,  jeszcze w latach 80-tych 
XX wieku sieć notowała straty wody rzędu… 
1300 ton na godzinę.  Obecnie jest to 5-6 razy 
mniej. W przeszłości gigantyczna była też 
awaryjność sieci - w 1979 roku odnotowano 
2500 awarii, choć wtedy mieliśmy do czynie- 
nia z zimą stulecia. Obecnie cały system jest 
bardzo nowoczesny. W latach 2014-2017 
zrealizowano duży projekt pod nazwą Inteli- 
gentna Sieć Ciepłownicza, który Veolia okre- 
śla jako najbardziej innowacyjne przedsię- 
wzięcie w historii polskiego ciepłownictwa 

przybliżające stolicę do modelu inteligentne- 
go miasta. W październiku tego roku urucho- 
mione zostało nowe „centrum dowodzenia” 
przy ul. Batorego, które jest nowoczesnym 
systemem sterowania i monitorowania całe- 
go systemu ciepłowniczego. 

Koniec z „sezonem grzewczym”
   Dla większości mieszkańców z pewnością 
ważniejsze od pytania w jaki sposób kalo- 
ryfery robią się gorące, jest kiedy robią się 
ciepłe i kto o tym decyduje? Ciepło sieciowe 
dostępne jest przez cały rok, a decyzję o tym, 
kiedy włączyć ogrzewanie podejmuje spół- 
dzielnia. Nie istnieje mityczny „sezon grzew- 
czy”. W przypadku MSM „Energetyka” to po- 
szczególne administracje osiedli wysyłają za- 
wiadomienie do dostawcy ciepła, czyli Veolii, 
która w ciągu 24-48 godzin odkręca kurki          
w magistralach ciepłowniczych. I kaloryfery 
robią   się ciepłe. W przypadku kilku budyn- 
ków na Stegnach Południe jest to proces 
zautomatyzowany i uzależniony od tempera- 
tury. Nie ma tu jednak pełnej dowolności - tyl- 
ko pierwsze włączenie centralnego ogrzewa- 
nia jest bezpłatne. Jeśli ciepło systemowe 
miałoby zostać wyłączone z powodu powrotu 
ocieplenia, to za każde następne załączenie 
w roku spółdzielnia musi już zapłacić ope- 
ratorowi systemu.
    W tym miejscu warto przypomnieć jak dzia- 
łają nowe termostaty, które mają regulację roz- 
poczynającą się od dwójki a nie, jak dawniej, 
od „śnieżynki”. Zgodnie z rozporządzeniem 
ministra infrastruktury w budynkach wieloro- 
dzinnych temperatura pomieszczeń nie mo- 
że być niższa niż 16 st. C. Dlatego nie jest mo- 
żliwe skręcenie termostatu tak, aby kaloryfer 
zawsze pozostał zimny. Jeśli temperatura           
w pomieszczeniu spadnie poniżej „urzędo- 
wych” 16 st. C, kaloryfer zacznie grzać, aby 
nie dopuścić do wychłodzenia budynku. 

Mariusz Ilnicki

CIEPŁO DO BUDYNKÓW SPÓŁDZIELNI PŁYNIE Z WARSZAWSKIEJ CIECI CIEPŁOWNICZEJ.
LICZY ONA PONAD 1700 KM I JEST NAJWIĘKSZA W UNII EUROPEJSKIEJ.

Skąd się bierze ciepły kaloryfer?

Schemat działania sieci ciepłowniczej. 
Źr. cieplo-sieciowe.pl
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KORZENIE MOKOTOWA: W SYLWESTRA 1978 ROKU 
KATASTROFIE PRÓBOWALI ZAPOBIEC WSZYSCY 
PRACOWNICY EC SIEKIERKI, MILICJA I WOJSKO

ELEKTROCIEPŁOWNIA W 
KTÓREJ ZAMARZŁ WĘGIEL

   „Elektrociepłownia to przede wszystkim kominy, które widać ze 
sporej części Mokotowa, Wilanowa, Ursynowa i Wawra. Pojawiają 
się też w ostatnich ujęciach „Misia” - migają w tle, gdy tytułową sło- 
mianą kukłę holuje nad Warszawą helikopter. Stanisław Bareja 
miał chyba zresztą do elektrociepłowni słabość, bo pojawiła się 
także w jego „Alternatywach 4” - czytamy w tekście z 2009 r. zapo- 
wiadającym dołączenie do Gazety Wyborczej „Spacerownika po 
Siekierkach”. Napisany przez Michała Wojtczuka przewodnik po 
elektrociepłowni był jednym z czterech zeszytów, jakie ukazały się 
w ramach cyklu „Warszawa za zamkniętymi drzwiami” i miał za za- 
danie promować miejsca, które na co dzień nie są dostępne dla 
zwiedzających. Na spacery obowiązywały zapisy. Decydowała ko- 
lejność zgłoszeń, bo przewidziano ograniczoną liczbę wejść. 
   W kultowych, wspomnianych wyżej „Alternatywach 4”, w piątym 
odcinku pt. „Dwudziesty stopień zasilania” elektrociepłownię oglą- 
damy w trzech scenach. W pierwszej kamera rejestruje z oddali 
ogromny kompleks zakładu kadrując w mocnym zbliżeniu jego 
dymiące kominy. W pozostałych ujęciach przenosimy się do wnę- 
trza budynku i trafiamy do jego sterowni. „To tam w odcinku pt. 
‘Dwudziesty stopień zasilania’, którego akcja toczyła się podczas 
mroźnej zimy, pracownik elektrowni grany przez Jacka Fedorowi- 
cza nakłaniał dyrektora granego przez Tadeusza Plucińskiego do 
odcięcia dostaw ciepła na Ursynów. Oszczędności stały się ko- 
nieczne, gdy sztab antykryzysowy wytropił w elektrowni „rezerwy 
ponadnormatywne” i zarekwirował dwa pociągi z węglem.  - To jak 
dzisiaj wyłączamy? Od lewej czy od prawej? - pytał później dyrek- 
tor. - Rzucimy monetą - odpowiadał Fedorowicz” - czytamy w prze- 
wodniku  Wojtczuka. 
    Zakład pojawia się również w jednym z odcinków Polskiej Kroniki 
Filmowej z początku 1979 r. Oglądając dokument stykamy się              
z prawdziwie mrożącymi krew w żyłach obrazami skutego mro- 
zem i lodem kraju, nad który niespodziewanie od północy wdarły 
się potężne masy lodowatego powietrza paraliżując jego życie na 
długie tygodnie.„Gwałtowne śnieżyce, zamiecie i ostry mróz. Zima 
przypuściła atak na północy od Suwałk, Gdańska i Szczecina, prze- 
suwając się w głąb kraju. Porywisty wiatr zasypał śniegiem drogi          
i szlaki kolejowe. Komunikacja niemal całkowicie sparaliżowana. 
Wielu kierowców już nie zdążyło na sylwestrowe zabawy” - dono- 
siła Polska Kronika Filmowa o początkach pamiętnej zimy stulecia. 
- Wszystko zaczęło się błyskawicznie. Jeszcze 28 grudnia 1978 r. 
padał deszcz, a termometry wskazywały powyżej 7 st. C. Następ- 
nego dnia nad ranem było już -6 st. C, w południe -10 st. C. W przed- 
ostatni dzień roku temperatura spadła do -17 st. C, a w sylwestro- 
wy wieczór zmroziło się do -21 st. C - opowiadał w rozmowie z Ga- 
zetą Wyborczą ówczesny prezydent miasta Jerzy Majewski. 
     „Sen z oczu Jerzego Majewskiego spędzała elektrociepłownia na 
Siekierkach. W wielu mieszkaniach ogrzewanych przez tę elektro- 
ciepłownię temperatura spadła do kilku stopni. Na Siekierkach           
z  dwudziestu zespołów grzewczych z taśmociągami podającymi 
węgiel do pieców działały tylko dwa” - czytamy w artykule Jerzego 
S. Majewskiego napisanym na podstawie wspomnień byłego prezy- 
denta. „Najważniejszy jest węgiel. Aby nie wygasły kotły w ciepło- 
wniach, a w domach paliło się światło” - podkreślała ważność tego 
surowca Polska Kronika Filmowa. Problem w tym, że węgiel za- 
marzł, a w elektrociepłowni nie było rozmrażalni. Mimo, że plano- 

wano jej budowę, Ministerstwo Gospodarki stwierdziło, że taki obiekt nie 
ma sensu, bo zimy ostatnich lat były łagodne. Węgiel na Siekierki jechał ze 
Śląska. Gatunkowo był bardzo niskiej jakości. „Właściwie nie był to węgiel, 
tylko popłuczyny po węglu, które w transporcie zamieniały się w skamie- 
niałe bryły” - pisze w Spacerowniku Wojtczuk. Dobry węgiel trafiał na eks- 
port, bo państwo polskie w czasach Gierka, jak tlenu potrzebowało dewiz. 
Skute lodem wagony, upakowane na szynach jeden za drugim, ciągnęły 
się aż do Okęcia. Na miejsce docierały z opóźnieniem. Wyładunek był nie- 
możliwy, bo przymarznięty do nich węgiel był nie do ruszenia. Nawet urzą- 
dzenie zwane wywrotnicą, które w normalnych warunkach służy do rozła- 
dowania wagonów, tym razem odmówiło posłuszeństwa. Wprawdzie na 
hałdach leżało 30 tys. ton węgla, co dawało zapas pracy na kilka dni, da- 
remne było jego przesypywanie do pieców, bo pracował tylko jeden spy- 
chacz. Nieunikniona okazała się zatem walka z zamarzniętymi wagonami   
i zlepionym w lodowate konglomeraty węglem. „Wezwane na pomoc wojsko 
próbowało kruszyć węgiel materiałami wybuchowymi, ale rozpadały się 
wagony” - czytamy w przewodniku po Siekierkach. Nie było innego wyjścia. 
Ściśnięte mrozem bryły trzeba było rozbijać ręcznie. 
   31 grudnia 1978 r. za pośrednictwem radia i telewizji wezwano wszyst- 
kich pracowników elektrociepłowni do obowiązkowego stawienia się w za- 
kładzie. Zupełnie jak w kamieniołomie, w nieludzkich warunkach cała zało- 
ga kruszyła węgiel kilofami i młotami pneumatycznymi. W pierwszy dzień 
Nowego Roku moc elektrociepłowni znacznie spadła, a temperaturę wody 
zasilającej obniżono ze 150 do 40 st. C. „W mieście mnożą się awarie sieci 
wodnokanalizacyjnej i cieplnej. Pękają rury i kaloryfery. Nie puszczają 
zwrotnice” - relacjonowała Polska Kronika Filmowa. W ekstremalnych wa- 
runkach z żywiołem walczono przez kilka tygodni. Katorżniczą pracę wy- 
konywało wojsko, milicjanci i pracownicy elektrociepłowni. Kruszony i ob- 
lodzony surowiec trafiał na pochyłe taśmociągi, po których się ześlizgiwał 
nie docierając do pieców. Żeby zapobiec jego staczaniu, Ministerstwo Prze- 
mysłu Chemicznego dostarczyło do zakładu specjalny płyn, którym pole- 
wano taśmociągi. Specyfik nie zamarzał ponoć nawet w temperaturze po- 
niżej -30 st. C zapewniając przyczepność węgla do taśmy i bezpieczny 
jego transport do budynku elektrociepłowni. 
   Sylwester 1978 r. był najbardziej dramatycznym wydarzeniem w dzie- 
jach zakładu na Siekierkach. Nikt nie mógł się spodziewać, że po mocnej 
grudniowej odwilży, nadciągnie pogodowy armagedon. Nieprzewidywal- 
nych zdarzeń, tych z kategorii ekstremalnych, a nawet niosących poważne 
zagrożenie, historia elektrociepłowni skrywa z pewnością wiele. 

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Wizyta na wysokim 
poziomie
 
    Różnokolorowe rękawiczki wiszą na sznurku przeciągniętym 
między dwoma drzewami w centrum Stegien Południe. Powiewają 
na wietrze, a wraz z nimi kartka z informacją: jest to inicjatywa 
pobliskiej szkoły podstawowej i administracji osiedla. Czytamy, że 
rękawiczki są pozbawione pary; ta druga być może leży u kogoś w 
szufladzie. Zatem prośba - jeśli ktoś ma bliźniaczą, niech ją 
przyczepi klamerką do sznurka. A nawet,  jeśli ma osamotnioną, bo 
druga się zgubiła, też dobrze byłoby wyciągnąć ją na światło 
dzienne. Może wystawiona na widok publiczny znajdzie drugą 
połówkę. Dobrane pary można zabrać do domu. 
     Uroczy happening został ochoczo podchwycony przez 
mieszkańców. Rękawiczek-samotnic przybywa, ale zmieniają się ich 
kolory, co by znaczyło, że kolejne znajdują towarzyszkę na zimowe 
dni. 
     Mnie ten pomysł wprawia w dobry humor jeszcze z innego 
względu: oto pierwszy raz od wielu lat dostrzegłam, że szkoła 
wyszła na osiedle. Inicjatywa jest na razie skromna, niewymagająca 
od uczniów wysiłku, ale wdzięczna na dzień dobry. Uczy może 
jeszcze nie empatii, to byłoby za dużo powiedziane, raczej 
życzliwości.
     U naszych wyrośniętych pociech nie jest z tym najlepiej. Widzę to, 
bo często spaceruję po osiedlu. Jeszcze częściej bawię się z kilku- 
letnim wnukiem w małym ogródku jordanowskim (w pobliżu jest 
jeszcze duży). 
     Stało się niechlubnym zwyczajem, że nastolatki kończące                       
w południe lekcje, nim dotrą do domu, okupują zwartą grupą 
wspomniany plac zabaw. Za nic mają maluchów, które o tej porze 
przyprowadzają opiekunki. W rezultacie dla dzieci pozostaje coraz 
mniej miejsca. Na trawniku leżą hulajnogi i rowery „najeźdźców”,          
a duże plackowate huśtawki są okupywane przez nich godzinami. 
Uczniowie wchodzą po sześcioro na jedno urządzenie i nie przej- 
mują się, że konstrukcja niebezpiecznie trzeszczy. Jeśli łańcuchy 
pękną, im nic się nie stanie, do ziemi blisko. Chłopcy, kiedy się 
znudzą, urządzają zawody w wspinaniu się na gałęzie młodych 
jeszcze drzew. W rezultacie mały dąb koło huśtawek ma już trzy 
blizny po obciętych kikutach złamanych konarów. Trudno jest 
zwrócić uwagę, gdyż w odpowiedzi solidarnie bluzgają ordynarnym 
słowem. I nie ustępują.  Sytuacja powtarza się wieczorem. Wtedy 

okupowane są nie tylko huśtawki, ale i drewniany wagonik                           
z ławkami i zadaszeniem. Można tam w ukryciu raczyć się piwem. 
       Jak nauczyć młodocianych mieszkańców osiedla, aby czuli się 
odpowiedzialni za swą małą planetę? (Kiedy Mały Książę Saint-                
-Exupery’ego pokochał różę, poczuł się za nią odpowiedzialny). 
Rola szkoły jest tu nie przecenienia. Administracja osiedla zapewne 
pomoże, już pomaga, wspierając różne inicjatywy czy to mieszkań- 
ców jak Nasze Podwórko, czy zorganizowanych stowarzyszeń jak 
OKAS. Na osiedlu działają też inne organizacje, jak choćby Aktywni 
dla Stegien. Ale trudne do poskromienia nastolatki są  już odporne 
na takie propozycje. One same sobie wymyślają rozrywki i chyba nie 
zawsze wiedzą, co jest w ich postępowaniu dobre, a co złe. A od 
oceny są przede wszystkim dom i szkoła.
    Przyszedł mi do głowy taki pomysł: w czteropiętrowych gierkowskich 
blokach bez wind, często najwyżej mieszkają samotne osoby                   
w podeszłym wieku. Dla wielu z nich pokonanie schodów z zakupami 
jest trudnością na miarę wspinaczki alpinistów. Nie są to osoby               
w tak złej formie, aby musiały korzystać ze stałej opieki pielęgniar- 
skiej. Nie mają drastycznych problemów finansowych, są sprawne 
umysłowo. Tylko „wysiadły” im nogi, albo kręgosłup, czy serce, albo 
wszystko razem. 
     Osiedlowe szkoły na Stegnach, czy Sadybie, mogłyby spośród 
uczniów najstarszych klas stworzyć grupy wolontariuszy, którzy 
odwiedzaliby raz w tygodniu samotnego starszego mieszkańca               
z propozycją zrobienia mu zakupów. Oczywiście, taka inicjatywa 
musiałby być poprzedzona zgodą podopiecznych i poinformowa- 
niem ich np. przez radę domu, że mogą się spodziewać wizyty 
uczniów. Potrzebne byłoby - przynajmniej na początek - zaświadcze- 
nie ze szkoły i administracji, że akcja jest kontrolowana przez 
dorosłych. 
     Taka pomoc, przecież niezbyt absorbująca, przyniosłaby korzyści 
obu stronom. „Uwięzieni” na wysokich piętrach otrzymaliby kon- 
kretne wsparcie, a uczniowie, którzy niedługo będą szturmować 
bramy renomowanych liceów, zyskaliby okazję do wzbogacenia 
swego CV bardzo cenną adnotacją o aktywności społecznej. 
     To konkretny zysk. Ale może się zdarzyć jeszcze inny, trudny do 
wymierzenia: możliwość zaprzyjaźnienia się nastolatka z „przyszy- 
waną” babcią, czy dziadkiem. W odróżnieniu od wielu zabieganych, 
zapracowanych rodziców, starzy ludzie mają czas na wysłuchanie 
dziecięcych zwierzeń i na pewno nie pozostaną na nie obojętni. 
Sięgnięcie do takiego skarbca życiowych doświadczeń może mieć 
wpływ na całe życie młodego człowieka.

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

     Jak  informuje Ogólnopolskie Towarzystwo 
Ochrony Ptaków: „wystawianie karmników 
przynosi wiele radości ludziom i daje możli- 
wość obserwowania różnych gatunków pta- 
ków z niewielkiej odległości, ma jednak nie- 
wiele wspólnego z ochroną gatunkową”. 
    Z osiedlowych karmników najwięcej pożytku 
mają niezagrożone i pospolite gatunki, takie 
jak wrony i gołębie. Często w takich miej- 
scach polują koty, a ptaki stają się łatwym łu- 
pem. Ornitolodzy są zgodni, że utrzymywa- 
nie przy życiu słabych ptasich osobników, 
zaburza kondycję miejscowych populacji. Do- 
karmianie to zaspokajanie własnych potrzeb, 

gdyż ptaki potrafią znaleźć pokarm, tam 
gdzie my go nie dostrzegamy, np. w pozosta- 
wionych liściach, opadłych z drzew owocach       
i nasionach. Ptaki lubią krzewy, niekoszone 
trawniki.
    Nasadzenia lubiane przez ptaki to pnącza: 
winobluszcz, winorośl, bluszcz pospolity; 
krzewy: kalina, czarny bez, berberys, cis, irga, 
dereń, jałowiec, ligustr, ognik; drzewa: buk, 
oliwnik, głóg, leszczyna, jarzębina, czereśnia 
ptasia.
  Należy pamiętać, że instalując karmnik zo- 
bowiązujemy się codziennie go czyścić, w in- 
nym przypadku pozostawione ptasie odcho- 

dy spowodują roznoszenie się chorób. To sa- 
mo dotyczy pojemników z wodą. Sprzątać 
należy w gumowych rękawicach. Nieczyszczo- 
ne karmniki to także pożywienie dla szczurów. 
Karmniki nie powinny znajdować się w bliskiej 
odległości placów zabaw i ciągów pieszych.
   Nie należy dokarmiać ptaków, gdy tempera- 
tura utrzymuje się powyżej zera. Całoroczne 
dokarmianie przynosi więcej strat, niż korzyś- 
ci. Wczesne dokarmianie zaburza wędrówkę 
łabędzi i kaczek, powodując ich pozostawanie 
w Polsce i późniejsze problemy w przetrwaniu 
zimy. Nie wolno dokarmiać pieczywem, pro- 
wadzi to do chorób układu pokarmowego,           
a także zwyrodnieniowych chorób piór.  Nie 
wolno ptaków karmić produktami zawierają- 
cymi sól. Lepiej wcale nie karmić ptaków, niż 
robić to źle.

Dokarmianie ptaków. 
Jak pomagać, a nie szkodzić?

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński
Nasze Podwórko
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  Zamienię za dopłatą lub na 
zasadzie wzajemnego wynajmu 
kawalerkę na Stegnach (cicha, winda, 
po remoncie) na 3-4-pokojowe 
mieszkanie na Stegnach, Sadybie. 
Pomogę w przeprowadzce. Tel. 505 
028 006. 

  Kupię mieszkanie 1- lub 2- poko- 
jowe, może być do remontu. Tel. 518 
712 006.

  Kupię kawalerkę na parterze             
w budynku czteropiętrowym lub na 
dowolnym poziomie w budynku               
z windą. Tel. 507 924 046.

  Sprzedam miejsce postojowe            
w garażu przy ul. Powsińskiej 23. 
Tel.882 182 117.

  Wynajmę miejsce postojowe w 
garażu przy ul.Egejskiej 17. Tel. 501 
580 828.

  Do wynajęcia miejsce postojowe 
w garażu (poziom -2) pod budynkiem 
przy ul. Zwierzynieckiej 6. tel . 502 
10 80 73.

  Wynajmę umeblowany pokój  
13,2 m2 (duża kuchnia i łazienka          
w pełni wyposażone), Mokotów, 
Zwierzyniecka, tel. 502 10 80 73.

  Sprzedam działkę budowlaną         
w Jazgarzewie 5000 m2 do zabudowy 
jednorodzinnej i bliźniaczej. Wszyst- 
kie media, miejscowość stałych 
mieszkańców. Tel. 604 135 178.

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

   Mgr sztuki inż. architekt wnętrz  
z dużym doświadczeniem również  
za granicą. Kompleksowe projekty 
mieszkań i domów z nadzorem. 
Profesjonalne porady i konsultacje, 
sawa.interiors@gmail.com, tel. 506 
450 232.

  Firma remontowa, złota rączka, 
montaże, naprawy, regulacja okien. 
Szybko, tanio, solidnie. Firma. Tel. 
600 042 965.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 

naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

  ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               
i pomoc sąsiedzka, naprawy, 
wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

  OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ             
i rodzaj okien. Tel. 502 431 461.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

  Korepetycje angielski, matema- 
tyka dla młodzieży szkolnej. Absol- 
went Politechniki. Dojeżdżam. Tel. 
790 577 227.

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - KOREPETYCJE  dla             
uczniów i studentów. Tel. 603 229 
866. 

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

 FORTEPIAN, mgr sztuki, absol- 
wentka Akademii Muzycznej w 
Warszawie z dużym doświadcze- 
niem. Dzieci, młodzież i dorośli. 
Zapraszam na ciekawe lekcje. Tel. 
699 99 09 49.

  Podolog. Pedicure leczniczy                
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, odcis- 
ków, modzeli, nagniotków, popęka- 
ne pięty, wrastające paznokcie. 
Zapraszam, tel. 602318 066.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii         
i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, probl. wy- 
chowawczych Sadyba 608 222 000.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start            
w życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

   WCZASY DLA SENIORA: Krynica 
Morska od 799 zł za 7 noclegów, 
Stegna od 699 zł za 7 noclegów, 
Wycieczki po Polsce od 115 zł. 
Kontakt: 22 834 95 29.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 
szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 
mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 
FIRE COMPANY, 798 528 528. 

  Praca. Przyjmę na parking 
strzeżony na Stegnach 

emeryta-rencistę. Tel. 692 406 371. 

  Parking strzeżony 24 h. 
Czarnomorska 17. Stegny. Wolne 
miejsca parkingowe. Tel. 512 411 
343. Zapraszamy.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Zbijamy koszty! Oprogramowanie 
wolne i otwarte. Doświadczony 
programista: konsultuję, wdrażam, 
dostosowuję, świadczę gwarancję. 
Tel. 787 710 089.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

    Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  ADWOKAT. Rozwody, alimenty, 
podział majątku. Obsługa prawna 
firm. Tel. 798 03 54 04.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

   Kupię stare męskie zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane - 
takich firm, jak: Atlantic, Glashutte, 
Omega, Doxa, Mido, Poljot i inne 
marki. Stan wizualny obojętny, mogą 
być uszkodzone. Tel. 662 050 095.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ części do dużego 
Fiata 125p, tel. 606 754 954.

  Części do fiata 126p, tel. 698 994 
886.

  Wyprowadzę psy w weekendy. 
Stawka 10 zł za godzinę. Tel. 516 
966 158.

  Oddam akwarium 20 l wraz                  
z wyposażeniem. Tel. 698 994 886.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. Ogłoszenia do następnego 
wydania  przyjmowane są  do 10 lutego 2020.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

REKLAMA W M6 JUŻ ZA 100 ZŁ! 
ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ 
NA DOLNYM MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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   Przy Stowarzyszeniu Ośrodek Kultury Aktywne Stegny energicznie działa Klub Se- 
niora Optymiści, w którym jesienią zorganizowano moc atrakcji. Pokazujemy non 
stop, że wiek mocno dojrzały nie musi być smutny i ponury, lecz wręcz przeciwnie: 
może być pogodny i radosny.
  Zaczęło się 24 października, gdy obchodziliśmy Dzień Seniora. W święcie uczest- 
niczyli nie tylko mieszkańcy osiedla Stegny Południe, ale również ze Stegien Północ 
i z Bernardyńskiej. Były tańce (w kręgu, w parach i solo), dużo wspólnego śpiewa- 
nia, kalambury i konkurs edukacyjny pt. „Czy znasz swoje osiedle”. Oczywiście był 
również znakomity poczęstunek przygotowany przez nasze panie. Rozbawieni se- 
niorzy zażyczyli sobie, aby zorganizować Andrzejki. I tak zrobiliśmy. Było lanie 
wosku, wróżby, tańce, poczęstunek i bardzo dobre humory.
  Po trzech latach działalności stanowimy już grupę przyjaciół, którzy nie tylko wspól- 
nie spędzają czas ale również nawzajem się wspierają. Popsuło się oświetlenie              
–  pomoże Wojtek, cieknie kran – pomoże Zdzisio, trzeba zrobić zakupy - pomogą 
„dziewczyny”. Aby nasze otoczenie było przyjazne i estetyczne, urządziliśmy teren 
wokół klubu sadząc kwiaty, porządkując trawnik. 
   Oprócz przyjacielskich spotkań dbamy również o formę fizyczną i sprawność 
intelektualną. Chodzimy na gimnastykę dla seniorów, na warsztatach doskonalimy 
pamięć, uczęszczamy na zajęcia z obsługi smartfonów i komputerów, gramy w gry 
planszowe. W miarę zdobywanych środków organizujemy inne zajęcia typu war- 
sztaty fotograficzne, z których prace zdobią naszą salę spotkań, zajęcia plastycz- 
ne. Były też ciekawe spotkania z podróżnikami.
  Staramy się reagować na pojawiające się bieżące problemy. Dla przykładu, nie- 
dawno pojawiła się   sprawa e-recept. Wśród wielu osób starszych zrodził się nie- 
pokój wynikający z nieznajomości zagadnienia. Nasze stowarzyszenie natychmiast 

zorganizowało szkolenie, na którym omówiono metody 
pozyskiwania e-recept, sposób zakładania profilu zaufa- 
nego oraz wszelkie inne aspekty zagadnienia.
  Niedawno zaistniała możliwość zorganizowania warszta- 
tów z pierwszej pomocy. Na zajęciach nie tylko wiele się 
nauczyliśmy, ale również zdobywaliśmy wiedzę praktycz- 
ną trenując na manekinie i ratownikach. Panowie z G-T Trans 
oczarowali nas atmosferą, a przede wszystkim wiedzą          
i profesjonalizmem. Okazało się, że warsztaty z pierwszej 
pomocy mogą być wspaniałą przygodą. 
   Do naszego grona nieustająco zapraszamy wszystkich 
seniorów. Organizujemy: Dzień Seniora, spotkania wigilij- 
ne i wielkanocne, imieniny członków klubu. Działamy we- 
dług zasady „jak najbliżej seniora”, ponieważ zdajemy so- 
bie sprawę, że niewiele starszych osób dotrze na Górny 
Mokotów czy na Sadybę do większych ośrodków, a kilka- 
set metrów od domu można dojść, nawet z balkonikiem.

    Od ponad 25 lat prowadzę na terenie Stegien gimnastykę wzmacniająco-usprawniającą przy 
wykorzystaniu sprzętu sportowo-rehabilitacyjnego. Pierwszą siłownię utworzyłam w byłym 
Ośrodku Społeczno-Wychowawczym przy Barcelońskiej. Po likwidacji placówki jeszcze przez 
pewien czas prowadziłam zajęcia w pomieszczeniach administracji osiedla Stegny Południe. 
Następnie zorganizowałam siłownię dla młodzieży z Parafialnego Klubu Sportowego na terenie 
kościoła księży Marianów. Kolejne 7 lat, dzięki zrozumieniu potrzeby realizacji zajęć prozdro- 
wotnych przez kolejne Rady Osiedla „Stegny Północ”, swój program kontynuowałam w ramach 
utworzonego Stowarzyszenia „Apetyt na Aktywność”. Obecnie, w efekcie przychylności 
kierownictwa  administracji i Rady Osiedla Stegny Rożek, udało się nam uzyskać lokal w pawi- 
lonie przy  ul. Burgaskiej.
   Mając tak duże doświadczenie w wykonywanym zawodzie, chciałabym zachęcić panie w róż- 
nym wieku (50+, ale i 70+ również) do uczestnictwa w naszych zajęciach. Generalnie wszyscy 
wiedzą o zbawiennym wpływie ćwiczeń fizycznych na poprawę zdrowia (regres osteoporozy, 
zanik bólów kręgosłupa, wyrównanie ciśnienia, poprawa sprawności fizycznej i psychicznej               
i inne). Gorzej jest z praktyką. Dlatego nieustannie zapraszamy na nasze zajęcia. Najlepszym 
dowodem na skuteczność są ćwiczące Panie, które zdążyły odczuć poprawę. W ramach zachęty, 

proponujemy gratisowe zajęcia i spotkanie z uczestniczkami, aby popróbować, porozmawiać o efektach ćwiczeń.Będzie szansa porównania 
własnych możliwości fizycznych z osobami, które już ćwiczą jakiś czas. Ćwiczymy w małych zintegrowanych grupach. Przy filiżance kawy 
omawiamy bieżące sprawy, wspieramy się, udzielamy porad, wzajemnej pomocy.Gimnastykujemy także umysł - chodzimy do kina, teatru, na 
wystawy, jeździmy na wycieczki (organizowane „po kosztach”, uczestniczki zajęć mają pierwszeństwo w zapisach). Zapraszamy serdecznie 
na Burgaską.

   Wśród propozycji programowych znalazły się wydarzenia związane 
ze 101. rocznicą odzyskania przez Polskę niepodległości, jak również 
zabawy andrzejkowe dla dzieci i dorosłych. 14 listopada gościliśmy w 
ośrodku dzieci  z Przedszkola nr 299 „Bernardyńskie Krasnale”, które 
wykonały program okolicznościowy dla seniorów zatytułowany 
„Dzieci z przedszkola dla Seniora -  patriotycznie”. Podczas występu 
usłyszeliśmy piosenki patriotyczne w wykonaniu dzieci. Seniorzy 
nagrodzili małych artystów wielkimi brawami. Uroczystość uświetnili 
swoją obecnością Anna Lasocka  -  wiceburmistrz Dzielnicy Mokotów, 
Piotr Kłodziński – prezes Zarządu MSM „Energetyka”, Lucyna Szurmak      

- przewodnicząca Rady Osiedla Sadyba w Dzielnicy Mokotów, Bogdan 
Szurmak - przewodniczący Komisji Samorządowej i Infrastruktury 
Rady Osiedla Sadyba oraz Ryszard Bombała - wiceprzewodniczący 
Rady Seniorów Dzielnicy Mokotów.
     Koniec listopada to przede wszystkim wróżby, zabawy i tańce. Jako 
pierwsi w wir andrzejkowej zabawy dali się porwać seniorzy. 28 listo- 
pada pod okiem profesjonalnego wodzireja wróżyli, lali wosk, śpiewali 
i tańczyli w rytm największych przebojów. Natomiast 30 listopada 
artyści z Teatru Złoty Dukat na roztańczoną andrzejkową zabawę 
zaprosili najmłodszych mieszkańców naszej spółdzielni. Bal wypełniły 
andrzejkowe wróżby i radosne harce w rytm znanej i lubianej przez 
dzieci muzyki. Nie zabrakło również lania wosku pod czujnym okiem 
rodziców.

Listopad w OEK „Sadyba” pod znakiem 
Święta Niepodległości i Andrzejek

Krystyna Domalewska, OKAS

Elżbieta Wróblewska, „Apetyt na Aktywność”, tel. 601 736 573

Małgorzata Sarzyńska, OEK „Sadyba”

OPTYMISTYCZNI SENIORZY Z BARCELOŃSKIEJ

Gimnastyka z „Apetytem”.  
Zaprasza stowarzyszenie 
Apetyt na Aktywność
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ELM: NASZE 
PODWÓRKO 
MISTRZEM.  
SADYBA WRACA 
DO I LIGI

   O losach mistrzostwa zadecydował ostatni 
mecz rundy pomiędzy Sadybiakosem a Sady- 
bianką. Zwycięstwo tych pierwszych dawało 
im trzeci z rzędu tytuł mistrza ELM. Niespo- 
dziewanie spotkanie zakończyło się wynikiem 
8:7 dla Sadybianki, a to dawało tytuł mistrza 
drużynie Nasze Podwórko Stegny Południe. 
Najniższe miejsce na podium wywalczyła 
Sadybianka.
   W II lidze emocje też były do końca, ale tu 
dotyczyło to zajęcia drugiej pozycji gwarantu- 
jącej grę w barażach. Awans do I ligi z pier- 
wszego miejsca już kilka kolejek przed koń- 
cem zapewniła sobie drużyna Sadyby, cztero- 
krotny mistrz ELM, który dość niespodziewa- 
nie spadł do II ligi w poprzedniej rundzie. W 
barażu o miejsce wśród najlepszych zmierzy- 
ły się drużyny Są Gorsi i Idzik 303.  Lepsi  w dwu-

meczu (5:0 i 7:10) okazali się Są Gorsi.
   Zacięta była rywalizacja o wyróżnienia indy- 
widualne króla strzelców i najlepszego zawod- 
nika. Wśród strzelców pierwszej ligi najsku- 
teczniejszy okazał się Grzegorz Gorczyca          
z Naszego Podwórka, który zdobył 31 bramek. 
W drugiej lidze tytuł ten przypadł ex aequo 
Dominikowi Wallischowi z Park Ekipy i Danielo- 
wi Sawickiemu z Drużyny A, którzy zdobyli po 
29 bramek. Natomiast w punktacji na najlep- 
szego zawodnika zwyciężyli: Jacek Gajownik 
z Są Gorsi (I liga) oraz Daniel Sawicki z Druży- 
ny A (II liga). 
   Uroczyste zakończenie sezonu, które w tym 
roku zaplanowano na 20 grudnia, zorganizo- 
wano w OEK „Sadyba”. Tradycyjnie już to nie 
tylko okazja do wręczenia nagród dla najlep- 
szych, ale również spotkania zawodników ze 
sponsorami, którymi niemal od początku, 
czyli od 2014 roku, są Zarząd oraz osiedla 
Stegny Południe i Idzikowskiego.
   Dwunasta runda ELM rozpocznie się w mar- 
cu 2020 roku. Zainteresowani cały czas mogą 
zgłaszać się do organizatorów. Mile widziane 
są całe drużyny, jak i pojedynczy zawodnicy, 

którzy chcieliby dołączyć do już grających 
ekip. Kontakt: energetycznaLM@wp.pl, lub 
facebook.com/EnergetycznaLM.

Drużyna Mecze Punkty Bramki

I ligaI ligaI ligaI ligaI liga

1. Nasze Podwórko 12 27 121-70

2. Sadybiakos 12 25 123-80

3. Sadybianka 12 19 94-93

4. Furja 12 12 92-123

5. Są Gorsi 12 6 79-143

II ligaII ligaII ligaII ligaII liga

1. Sadyba 12 27 112-73

2. Idzik 303 12 23 95-84

3. Park Ekipa 12 21 83-55

4. Administracja-M6 12 18 71-76

5 Drużyna A 12 14 72-78

6. Zenon Team 12 10 72-98

7. 07 Do Przerwy 12 8 67-108

Spółdzielnia na wesoło :)
PRZYCHODZI ŚWIĘTY MIKOŁAJ DO PREZESA 
SPÓŁDZIELNI...

Nowa giełda przy Torze Stegny
   Przy ulicy Inspektowej w pierwszy weekend grudnia ruszyła 
„Giełda przy Torze Stegny”. Giełda ta będzie otwarta w każdą 
sobotę i niedzielę w godz. 7 - 15 (z wyjątkiem świąt). Sprze- 
dawcy mogą tu wystawiać dowolne produkty i rzeczy. 
     - Mamy wielką nadzieję, że nie zabraknie też kupców, 
dzięki czemu uda nam się wspólnie stworzyć kultowe 
miejsce sobotnio-niedzielnego handlu i miłego spędzenia 
czasu dla mieszkańców Warszawy -  mówi pan Tadeusz, 
organizator giełdy i mieszkaniec osiedla Stegny Południe.
     Nowa giełda pojawiła się w miejsce giełdy narciarskiej,             
a start w grudniu spowodował, że pierwsze edycje zdomino- 
wane są przez sprzedających sprzęt narciarski. Ale zamysłem 
organizatorów jest, aby miejsce to było odwiedzane przez 
wszystkich, nie tylko miłośników nart, a mieszkańcy 
sąsiadujących osiedli mogli zarówno sprzedać jak i kupić 
książki, starocie jak na wyprzedażach garażowych. 
Na  wiosnę ma być więcej dla miłośników dwóch kółek                    
- zarówno motocykli, jak i rowerów. 

  Turnieje brydżowe orga- 
nizowane w mijającym ro- 
ku szybko zyskały swoich 
wiernych fanów wśród 
mieszkańców osiedli i nie 
tylko. Dlatego imprezy bę- 

dą kontynuowane w 2020 roku.  IV Mokotowski Turniej Brydżowy Par na 
Naszym Podwórku zostanie rozegrany w niedzielę 1 marca w godzinach 
11.00-15.00, jak zwykle, w sali gimnastycznej Szkoły Podstawowej Inte- 
gracyjnej nr 339 przy ulicy św. Bonifacego 10. Impreza przewidziana jest 
na maksymalnie 100 uczestników – 50 par. Tak jak podczas poprzednich 
edycji, każdy uczestnik otrzyma dyplom, a pięć najlepszych par medale. 
Organizator zapewnia napoje, drobny poczęstunek i opiekę medyczną.  
 Zgłoszenia można dokonać telefonicznie pod nr telefonu 607 77 99 04, 
lub przesyłać na adres e-mailowy grupanaszepodworko@gmail.com.
   Impreza, jak i poprzednie, finansowana jest ze środków Dzielnicy Mo- 
kotów m.st. Warszawy.

Turniej w brydża 
po raz czwarty

KONIEC DARMOWEGO 
PARKINGU PRZY BEST MALLU
  Od początku 2020 roku centrum Sadyba Best Mall 
wprowadza opłaty za parkowanie. Bezpłatne pozo- 
stanie tylko 15 minut, a za pierwszą godzinę trze- 
ba będzie zapłacić 3 zł, następna to kolejne 2 zł.               
Z przedstawionego cennika wynika, że łagodniej 
zostaną potraktowani klienci kina i klubu fitness. 
Dla nich aż trzy godziny parkowania będzie gratis. 
Całkowicie bezpłatne parkowanie przewidziano       
w niedziele niehandlowe. Płatna strefa obejmie 
parking naziemny i podziemny.
  Spodziewać się można, że ta zmiana nie pozosta- 
nie bez wpływu na i tak fatalna sytuację dotyczącą 
parkowania na osiedlu Sadyba.

M.I.

red.

A w tym 
roku mam dla Prezesa 

mnóstwo prezentów-niespodzianek: 
droższy prąd, droższe śmieci, parę 

nowych roszczeń i kilka 
podatków...
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